
ACTA DE SESSIÓ DE
Ple

Data i Hora  28 de març de 2017 19:00
Lloc  Sala Ple
Caràcter Ordinària
Núm.  PLE2017/3

PRESIDENT    l·lm.        GIMÉNEZ RENOM IGNASI

 ASSISTENTS                  GONZÁLEZ NAVAS PEPE
                                    MASSAGUÉ CASALS GLÒRIA
                                    PUIG MAYOR M. ANTONIA
                                    CANALIS ALSINA ALEIX
                                    MARTÍNEZ ROMERO PEPA
                                    CREUS OLIVERAS JOAN
                                    MARMOL MARTINEZ ANA MARIA
                                    PEREZ MOREJON DANIEL
                                    LEIVA REYES JOSE
                                    PAPPALARDO AGUEDA ANGELA
                                    HOMET VENTAYOL RAFA                                     
                                    CALAF VIVES JOSEP M
                                    REBOLLO FLIX FERRAN
                                    RASPALL ALUJA NURIA
                                    ALAMANY GUTIERREZ ELISENDA
                                    TENA BLANCH BET
                                    UYA PUIGMARTI JORDI
                                    GRACIA GORDILLO CONXI
                                    GARCIA FANDINO BEA
                                    URRUTIA MASANA LIDIA
SECRETARI                     COLELL VOLTAS JOSEP 
INTERVENTOR ACCTAL     FERNÁNDEZ VILLAVERDE JOSÉ MANUEL 

Atès que hi ha el quòrum de constitució que estableix l’article 98.c) del Decret legislatiu  
2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim local de 
Catalunya, la Presidència declara oberta la sessió i es passes a tractar els diferents punts de 
l’ordre del dia.

ORDRE DEL DIA
 1.- Actes pendents d'aprovar
      PLE2017/2 Ordinària 28/02/2017
 2.- Resolucions a donar compte
 3.- Donar compte Decrets modificacions cartipàs
 4.- Donar compte de la resolució d'aprovació de la liquidació del pressupost de 2016
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 5.- Donar compte de les resolucions de l'Alcaldia contràries a objeccions de la 
      Intervenció, any 2016
 6.- Aprovar inicialment la modificació de crèdit 2/2017 del pressupost de l'ajuntament
 7.- Modificació de l'article 45  l'Ordenança per a la Convivència i Civisme
 8.- Aprovació de l'adhesió de l'Ajuntament a la Xarxa de Municipis d'Economia Social i 
       Solidaria
 9.- Moció del grup municipal Som de Castellar-PSC en relació a la sentència del Tribunal 
       Constitucional relativa a l'Impost sobre l'increment del valor dels terrenys de 
       naturalesa urbana 
10.- Moció del grup municipal d'ERC de recollida selectiva de residus
11.- Moció del grup municipal d'ERC de signatura carta suport a l'Ateneu Cooperatiu del 
       Vallès Occidental 
12.- Moció del grup municipal d'ERC sobre pagament a l'Agència Tributària de Catalunya
13.- Moció del grup municipal d'ERC sobre seguiment mocions
14.- Moció del grup municipal Som de Castellar-PSC sobre la millora del finançament de 
       les escoles bressol
15.- Assumptes sobrevinguts
16.- Precs i Preguntes

1.- Actes pendents d'aprovar
1.- Els regidors es donen per assabentats dels continguts de l’acta de la sessió de data  
28/02/2017 . 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 

2.-  Resolucions a donar compte
Es dona compte al Ple dels Decrets l’Alcaldia núm. 259 de 23 de febrer de 2017 al 401 
de 23 de març de 2017.
Es dona compte també dels acords de la Junta de Govern Local adoptats en sessions de 
28 de febrer i  7, 14 i 21 31 de març de 2017.
La Corporació es donà per assabentada

PROPOSTES

3.- Donar compte Decrets modificacions cartipàs
Explica aquest punt el  Sr. Alcalde i diu que en data 17 de març de 2017 es van incloure 
una sèrie de modificacions en el cartipàs per tal de millorar i optimitzar les diferents 
competències que tenen atribuïdes els regidors de l’equip de govern. A continuació passa a 
fer lectura dels decrets que afecten les modificacions de cartipàs i que resumint quedaran:
- La regidora de manteniment que ostenta les competències el regidor Sr. Pepe Leiva, 
s’incorporen en aquesta regidoria les pròpies de protecció civil i gestió de l’ocupació de 
l’espai públic.
- Pel que fa referència a la regidoria d’Organització i Recursos Humans que estan delegades 
a la regidora Sra. Anna Marmol, s’incorporen les de sistemes informàtics.
I pel que fa referència a la regidora de Govern Obert, a qui s’inclouen les competències 
pròpies de de Voluntariat, i en aquest cas estan delegades al regidor Sr. Dani Pérez.
Finalment la cartera de Seguretat Ciutadana, Convivència i Civisme, que fins ara portava el 
regidor Sr. Pepe Leiva, es delega al regidor Sr. Aleix Canalis, s’incorporen les competències 
pròpies de Policia Local, Educació i Seguretat Vial, Junta Local de Seguretat i també atenció 
ciutadana en matèria de seguretat ciutadana. 
Aquestes son les modificacions del cartipàs, que s’han inclòs en aquest Decret de data 17 
de març.
La Corporació es donà per assabentada
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4.- Donar compte de la resolució d'aprovació de la liquidació del pressupost de 
      2016
VISTA la liquidació del pressupost de l’ajuntament corresponent a l’exercici 2016, aprovada 
per resolució de l’alcalde de 28 de febrer de 2017
ATÈS que l’article 193.4 del text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals estableix 
que de la liquidació, una vegada aprovada, ha de donar-se compte al Ple de l’entitat local 
en la primera sessió que celebri.
L’Ajuntament Ple:
Es dóna per assabentat de la resolució de l’alcalde núm. 279/2017, de 28 de febrer de 
2017, per la qual s’aprova la liquidació del pressupost de l’Ajuntament de Castellar del 
Vallès corresponent a l’exercici de 2016, del següent tenor literal:

“DECRET 279.- Castellar del Vallès, 28 de febrer de 2017.
VISTA la liquidació del pressupost de l’ajuntament corresponent a l’exercici de 2016.
VIST l’informe de l’interventor accidental núm. 109/2017, de data 28 de febrer de 2017.
ATÈS el que es preveu a l’article 191 del text refós de la Llei reguladora de les hisendes 
locals i a l’article 90 del Reial Decret 500/1990, de 20 d’abril, pel qual es desenvolupa la Llei 
reguladora de les hisendes locals en matèria de pressupostos.
Aquesta Alcaldia HA RESOLT
PRIMER.- Aprovar la liquidació del pressupost de l’exercici 2016 de l’Ajuntament de 
Castellar del Vallès, que s’inclou a l’expedient i d’acord amb el resum següent:

- Resultat pressupostari de l’exercici ...................................... 4.518.618,85
- Romanent de tresoreria total .............................................. 12.451.984,01
- Romanent de tresoreria, excés de finançament afectat ........... 413.877,85
- Romanent de tresoreria per a despeses generals ................... 8.495.072,85

SEGON.- Donar compte d’aquesta resolució al Ple i trametre còpia de la referida liquidació 
a l’Administració de l’Estat i a la Generalitat de Catalunya.”

INTERVENCIONS
Presenta la proposta el  regidor  Sr. Joan Creus, Som de Castellar-PSC, que diu que com 
cada Ple del mes de març donem compte de la liquidació del Pressupost de l’any anterior.
Com veurem a continuació, ja han passat els anys on l’ajuntament tancava els seus 
comptes amb números vermells i greus dificultats, donant pas a una clara situació 
d’estabilitat i solvència.
La liquidació del pressupost de 2016 dona resultats positius, donant continuïtat a la 
tendència iniciada en 2012.  Així mateix, des de 2015 l’ajuntament compleix amb la ràtio de 
deute viu, tendència que continua reduïnt-se encara més aquesta ràtio, que passa del 
63,30 % al 50,10 %, la qual cosa permet concertar operacions de crèdit a llarg termini per 
a finançar inversions sense necessitat de sol·licitar autorització a la Generalitat.
Les principals xifres de la liquidació, que es pot consultar a l’expedient, són:
- El resultat pressupostari, que reflexa la diferència entre els drets reconeguts i les 
obligacions reconegudes, és positiu per 4,5 milions d’euros.
- El romanent de tresoreria, que mesura la capacitat de l’ajuntament de fer front a les 
seves obligacions financeres, un cop restada la provisió per deutes incobrables, és positiu 
per 8,5 milions d’euros.
- Es compleix amb el principi d’estabilitat pressupostària, existint capacitat de finançament 
per 6,6 milions d’euros.
- Es compleix amb el principi de sostenibilitat financera, amb una ràtio del deute viu del 
50,10 % en relació als ingressos corrents.
- Es compleix amb la regla de la despesa, existint un marge positiu de 793.828,00 euros.
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Finalment, en quant a l’execució del pressupost, els ingressos s’han executat en un 110,50 
%, és a dir, per sobre de les previsions del pressupost, i les despeses en un 92,24 %.  En el 
cas dels ingressos cal destacar l’increment de les subvencions rebudes d’altres 
administracions, especialment de la Diputació de Barcelona, i la recuperació progressiva 
dels nivells d’ingressos per impostos en relació als anys anteriors a la crisi.  També cal fer 
referència a que s’ha millorat en 3 punts el percentatge de recaptació en relació a 2015: en 
2016 ha estat del 85,73 % i en 2015 va ser del 82,21 %. 
D’aquestes xifres es desprèn que la gestió pressupostària de l’exercici 2016 i 
correlativament el seu resultat pressupostari, posa en evidència que s’han acomplert, 
globalment, les previsions pressupostàries de l’esmentat exercici.
La gestió pressupostària, tant dels ingressos com de les despeses, ha assolit una efectivitat 
mitjana superior al 92 per cent: el 110,50 % en el cas dels ingressos, és a dir, per sobre de 
les previsions, i el 92,24 % en el cas de les despeses.
 Un 70’3 % dels recursos depenen de nosaltres mateixos, fet que ha permès donar 
estabilitat i solidesa als ingressos municipals.
La gestió de les despeses de capital (inversions) es troba per sota dels percentatges de 
gestió que s’ha obtingut per a les despeses corrents, situant-se al voltant de setze punts 
percentuals per sota d’elles: 92,49 % de gestió de la despesa corrent i 76,26 % de gestió 
del capítol 6 (inversions reals). Això és com a conseqüència, fonamentalment, que al 
pressupost de 2016 es dota de finançament les actuacions a realitzar en l’illa del centre que 
s’executaran a partir de 2017. Com a conseqüència d’això, la xifra de l’excés de 
finançament afectat és major que en l’any anterior.
Entrant en més detall podem destacar diversos aspectes:
En primer lloc, que el percentatge de cobrament dels impostos és del augmenta respecte 
anys anteriors fins el 86,5%. Així mateix, el pendent de cobrament d’anys anteriors, s’ha 
aconseguit recaptar el 65%.
Aquests fets demostren que els mecanismes introduïts per tal de facilitar el pagament dels 
tributs municipals estan donant els seus fruits.
D’altra banda i també relacionat amb la recaptació, és molt significatiu d’un possible canvi 
de tendència econòmica el cobrament de l’Impost sobre Activitats Econòmiques. Aquest 
tribut, que el paguen aquelles empreses que facturen més d’1M d’euros, l’any 2013 es va 
recaptar únicament en un 74%, en aquest any 2016 aquest percentatge ha augmentat 23 
punts, situant-se la recaptació en un 97%. Fet que demostra que també ha millorat la 
situació de solvència financera de les empreses.
La liquidació del Pressupost ens ha de mostrar si allò que vam presentar en el Ple 
d’aprovació del Pressupost i que reflectien els números que aprovàvem s’ajusta al que 
realment ha succeït durant l’execució de l’exercici. 
Per això, per analitzar l’execució de les despeses, crec que el més adequat és recuperar 
quines eren les directrius que explicava amb l’aprovació del Pressupost de l’any 2016.
La primera línia era l’impuls a la reactivació econòmica.
En aquest àmbit, s’ha mantingut en 2016 la no exigència de la taxa que grava la llicència 
d’obertura d’activitats econòmiques i s’ha creat una línia d’ajuts a la creació d’empreses que 
ha beneficiat 3 empreses amb una subvenció total de 3.108,00 euros.  També s’ha 
mantingut la línia de subvenció a la contractació de persones desocupades, creada en 2015, 
que ha beneficiat 11 empreses  que han contractat 13 persones amb una subvenció total de 
13.431,60 euros, import que duplica el que es va concedir en 2015.
La segona línia era reduir les desigualtats i promoure el benestar de les persones.
En aquest àmbit, els ajuts directes a famílies per part dels Serveis Socials municipals han 
pujat a 196 mil euros, un 15 % més que en 2015.
També s’ha donat continuïtat a programes ja iniciats en anys anteriors, com les 
subvencions a famílies monoparentals, que amb 6 mil euros han ujat un 10 % en relació a 
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2015, i les subvencions a persones amb escassa capacitat econòmica, que amb 29 mil 
euros han incrementat un 15 % en relació a 2015
La tercera línia era dotar de més recursos la inversió i manteniment de l’espai públic.
S’ha executat les principals inversions previstes en el pressupost: 
- reasfaltats i repintats de les vies públiques, amb una despesa total de 226 mil euros
- adequació d’usos de la plaça d’El Mirador, amb una despesa total de 86 mil euros
- adquisició de jocs infantils, amb una despesa total de 122 mil euros
- condicionament d’equipaments municipals, administratius, educatius, culturals i esportius, 
amb una despesa total de 255 mil euros
La inversió de rehabilitació de l’illa del centre, per a la qual es preveia una dotació inicial en 
el pressupost de 2016, es realitzarà íntegrament en aquest any 2017 amb els recursos 
procedents de l’any anterior i l’aplicació del superàvit pressupostari.
La tercera línia era fomentar la participació ciutadana
En aquets àmbit, s’ha iniciat en 2016 el programa de pressupostos participatius, que té 
continuïtat en 2017.  La despesa total a càrrec d’aquest programa va ser de 150.000 euros, 
que s’ha materialitzat en les actuacions següents:
- Jocs inclusius per a tots els nens i nenes.
- Millora de jocs i ombra a la plaça de Cal Calissó
- Adquisició d’un vehicle d’emergències per a protecció civil
Igualment, en 2016 s’ha adjudicat el contracte d’assistència tècnica per a l’elaboració del 
pla estratègic
La cinquena línia era la sostenibilitat financera.
En aquest àmbit, el superàvit de l’exercici ha incrementat en relació als anys anteriors, la 
qual cosa permet: d’una banda, reduir el termini de pagament a proveïdors, que en el quart 
trimestre de 2016 s’ha situat en 7,5 dies; i, d’altra banda, disposar de recursos per a 
aplicar a inversions.
També s’ha reduït notablement l’endeutament a llarg termini, que a 31 de desembre de 
2016 era de 13,4 milions d’euros, un 18,4 % menys que un any abans.  D’aquesta manera, 
les ràtios legals d’endeutament també s’han reduït, situant-se la ràtio de deute viu en el 
50,10 % dels recursos corrents, molt lluny del màxim legal que és el 110 %
Finalment, la sisena línia era la congelació de la pressió fiscal.
Aquesta línia s’ha complert amb el no increment de cap impost ni taxa municipal durant 
2016
La liquidació d’aquest pressupost reflecteix, per tant, amb aquestes dades, la continuïtat 
d’un cicle.
S’ha aconseguit donar la volta a la situació econòmica de l’Ajuntament.
S’ha esforçat l’estructura pressupostària 
S’han establert les prioritats d’acció i,
S’ha garantit la solvència de la institució.
En definitiva, s’han establert les bases que permetran oferir les millors oportunitats del 
futur del nostre municipi.
Per part d’ERC, intervé el regidor senyor Rafa Homet,  tot dient que agraïm als serveis 
tècnics de la casa i a intervenció tot el treball que hi ha al darrera d’aquesta liquidació de 
pressupostos, especialment al Jose Manuel per la seva paciència a l’hora d’aclarir-nos 
dubtes.
La qualitat tècnica i les garanties legals queden garantides, com es va demostrar a la 
comissió informativa.
La nostra feina, però, no és pas valorar-ne les especificitats tècniques sinó fer-ne les 
valoracions polítiques.
La liquidació del pressupost és el document polític més important d’un ajuntament, atès que 
en ell queden reflectides no les voluntats ni els bons desitjos sinó la realitat: què s’ha fet, 
què no s’ha fet, què s’ha prioritzat i què no existeix.
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Així que hem agafat paper i llapis per a desgranar l’activitat de l’actual grup de govern el 
2016. Ja els avanço que, tot i que les expectatives no eren massa altes, ens hem quedat 
preocupats per la poca activitat que reflecteixen.
Un primer apunt: hem agafat paper i llapis perquè el document que considerem més 
important ens continua arribant en format paper -paper electrònic, però paper-, la qual 
cosa dificulta poder comparar partides i tenir tota la informació de la qual disposaríem si 
fóssim el grup de govern. Tinguin en compte, a més, que al passar-ho a format pdf la 
majoria de conceptes queden tallats just en la part més descriptiva, la qual cosa ha fet que 
féssim perdre el temps a l’interventor accidental preguntant-li, entre moltes altres coses, si 
el concepte «Transferència corrent a entitats ciutadanes Assistència So» fa referència a 
Sonoestudi, l’empresa que gestiona la part tècnica de l’Auditori, o bé és que ha quedat 
tallat i parla d’assistència social. Com poden veure, si l’objectiu era fer-nos perdre el temps 
l’han aconseguit. Ara bé, la transparència de l’actual grup de govern ha quedat una mica 
més en entredit. En tot cas, per a la seva informació: l’excel fa més de 30 anys que es va 
inventar, i té alternatives de programari lliure molt solvents. Els preguem que els propers 
pressupostos i les properes liquidacions se’ns facin arribar en format de full de càlcul. Ens 
agradaria tenir un ajuntament del segle XXI.
Però anem al tema.
Primera constatació:
- Nul respecte a la feina de les entitats, que han cobrat desesperadament tard.
Les entitats que disposen de conveni havien de cobrar encara a 1 de gener vora 40.000 €, 
la meitat de la subvenció. És veritat que algunes entitats liquiden el pressupost a finals de 
desembre i, per tant, els diners arriben més tard, però l’any passat només van ser tres. 
Enguany, 8. El motiu? Que l’ajuntament ha fet la seva feina molt i molt tard, passats els 
terminis que el mateix ajuntament havia fixat.
Si parlem de les entitats que no tenen conveni -les de la partida 48900- de 160.160€, a 31 
de desembre quedaven per pagar-ne més de cent-mil!! molt més de dues terceres parts. 
L’any passat eren 48.000, menys de la meitat. I qui ha aguantat la tresoreria de les entitats 
més petites? Doncs o proveïdors de comerç local o bé els mateixos membres de la junta 
que han hagut d’avançar diners de la seva butxaca durant molts mesos.
Les subvencions a les entitats el 2016 han estat un autèntic desgavell.
Si us plau! Que no torni a passar!!!!

2· L’ajuntament ha acabat l’any amb un superàvit important, la qual cosa 
s’acostuma a identificar com a bona gestió.
Hem volgut veure’n els detalls, que ens diuen que aquest titular no és ben bé cert:
És veritat que hi ha partides importants, com la de 350.000 € per a reurbanitzar el centre 
que es guarden d’un pressupost a l’altre, i ho celebrem.
També és veritat que hi ha estalvis importants en algunes partides de subministraments 
que suposen un estalvi:
electricitat, per exemple: s’ha estalviat un 12% respecte a allò pressupostat, la qual cosa és 
una bona notícia, tot i que ens preocupa que no s’hagi gastat una quarta part dels diners 
reservats per a Serveis generals d’atenció social primària. Si realment són els diners 
reservats a pobresa energètica i no s’han gastat més de 4500€ dels 20000 que teníem, és 
escandalós.
Tampoc sabem si és massa bona notícia que hagi sobrat més de mig milió d’€ per la 
contractació d’empreses per al manteniment de clavegueram. S’han gastat menys de 
150.000€ en aquest tema! Si l’estalvi l’estem fent a costa de no mantenir com cal el 
clavegueram, estem creant un problema que serà molt gros.
Per cert, ja sabem que no els convencerem, però ens hem gastat 130.000€ en gas i 30.000 
en gasoil per a calefacció: s’imaginen què suposaria per a l’economia castellarenca invertir 
una quantitat semblant en biomassa d’estella forestal? Uns quants llocs de treball segur.

Per descarregar una còpia d'aquest document consulti la següent pàgina web

Codi Segur de Validació 1103df0b2cca401198b0ac0f18b05242001

Url de validació https://carpeta.castellarvalles.cat/validador

Metadades Classificador:Acta  -

S
ig

n
at

u
ra

 1
 d

e 
2

Jo
se

p
 C

o
le

ll 
V

o
lt

as
26

/0
4/

20
17

S
ec

re
ta

ri

S
ig

n
at

u
ra

 2
 d

e 
2

Ig
n

as
i G

im
én

ez
 R

en
o

m
27

/0
4/

20
17

A
lc

al
d

e

https://carpeta.castellarvalles.cat/validador?codigoVerificacion=1103df0b2cca401198b0ac0f18b05242001


Cal dir que només hi ha hagut una desviació important per sobre, que ha estat a la neteja, 
que ha costat 40.000€ de més, però també és veritat que percentualment és una desviació 
petita, tot i que ens agradarien explicacions pel que fa a que un servei que ha sortit a 
concurs augmenti així de preu.
Un estudi acurat de la liquidació del pressupost ens demostra que les nostres crítiques quan 
es va aprovar el pressupost 2016 van ser equivocades: es van quedar curtes!
Dèiem per exemple:
Les competències municipals són limitades, d'acord, però hi ha camp per córrer. I 
justament perquè són limitades ens hem d'assegurar que les fem servir de la millor manera 
possible. 
No cal que detallem aquí, un cop més, allò que portem tant de temps detallant: 
aposta per a nous sectors econòmics estratègics, educació, cultura, inversió social, 
ciutadania, indústria, comerç, ajuntament actiu, turisme, producte local, biomassa, 
formació professional dual, corresponsabilitat. Hi ha massa coses que trobem a faltar en 
aquest pressupost i en aquestes ordenances com per a poder-hi donar suport.
I la realitat és que:
Aposta per a nous sectors econòmics:
Subvenció per a suport noves activitats empresarials. Quants en teníem? 30Mil. Quants 
n’hem gastat? TRES mil. Només tres mil. Hem gastat un euro de cada deu en suport a 
noves empreses.
El company Ferran Rebollo els ho deia:  no podem votar a favor, el model que ens 
presenteu per tal de aconseguir creació de nous llocs de treball, la subvenció a nous 
emprenedors, no la considerem factible, Hi ha cops en que no ens agrada gens tenir raó.
Foment de l’ocupació: de mil euros, només se n’han gastat 158.
Dels estudis i treballs tècnics per al foment de l’ocupació, n’han sobrat més de vint mil.
Subvenció de persones en atur: teníem 40.000€ i només n’hem gastat setze mil... 
Dispositiu d’Inserció Laboral, una tercera part ha quedat al calaix.
Gestió del coneixement: una quarta part sense gastar.
Comerç i turisme:
Estudis i treballs tècnics per a comerç i turisme: Pressupostat, 9000. despesa: zero. Ja ho 
tenim tot estudiat. 
Al mercat municipal hi podíem haver invertit 25000€ més que no hem fet servir.
Educació:
Gairebé la meitat del pressupost per al manteniment d’escoles ha quedat sense gastar. A 
primer cop d’ull no sembla que tinguem els edificis escolars en tan bones condicions.
Han quedat 45.000€ per gastar en escoles bressol. I aquesta dada, avui, no és menor.
A l’escola d’adults i a la ludoteca, de la poca cosa pressupostada 2000 i 300 €, 
respectivament- només els ha arribat la meitat.
Del projecte educatiu de ciutat només s’han gastat 2100 dels 7500 € que teníem. Aquesta 
és una aposta de govern? Val la pena que continuem pagant la quota de l’associació 
internacional si no es fa res?
Han sobrat quasi quaranta mil euros en concepte d’altres professionals de l’educació i altres 
projectes educatius. Han sobrat més diners que no pas n’hem fet servir!!! En educació!!
No ho trobem ni normal, ni lògic ni desitjable.
Parlant d’educació, aquests dies ha sortit un estudi amb dades preocupants dels hàbits de 
salut de la població que cursa 4t d’ESO.
Protecció i promoció de la salut: 23500€ sense gastar.
Una dada que ens fa especialment mal. Tenim sovint la PAH en aquest faristol promovent 
mocions.
Accés a l’habitatge: pressupostat, 9000. Gastat: 0. Zero. Res.
Zero euros s’ha endut també la música i les entitats ciutadanes que promouen la igualtat 
d’oportunitats.
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Parlant d’igualtat d’oportunitats:
Igualtat d’oportunitats dones i homes: 20.000 al pressupost. 3mil i pocs euros de despesa.
En total, més de 46 mil € de pressupost, dels quals la meitat no s’ha tocat. 
Per això cal encara fer un pas endavant perquè les polítiques de les dones adquireixin la 
centralitat necessària dins dels nostres ajuntaments per poder incidir proactivament sobre 
les causes de les desigualtats i no només fent front a les seves conseqüències.
Aquest és el manifest institucional llegit per l’ajuntament aquest 8 de març. Desitgem que 
la liquidació del 2017 li doni un altre to de broma de mal gust.
Han sobrat més de trenta mil € en manteniment de parcs i jardins i no ho sembla!
A l’aprovació del pressupost 2016 els dèiem que no ens agrada el model de participació 
ciutadana que vostès defensen.
Participació ciutadana: 0 euros de 25000. Empreses que han fet treballs de participació 
ciutadana: dues terceres parts gastades d’allò pressupostat.
Recorden una moció del PDCAT demanant beques esportives i l’argument que no calia 
perquè ja es fa? 3000€, dels quals un 25% ha sobrat.
Ajuda a famílies monoparentals: sobren mil € dels set mil.
No tot és negatiu: ens n’alegrem que només haguem gastat 6mil dels 30mil que teníem per 
a contenciosos judicials.
Cultura: 21.000 € sense gastar. En cultura. Vint-i-un mil euros. L’Arxiu d’Història, el Grup 
Il·lusió i l’Esbart teatral junts en reben 16.500.
Seguiríem, però crec que ja queda prou clar. Regidores i regidors de govern, alcalde, si us 
plau. Si hem de discutir d’alguna cosa que sigui per allò que fan. No ens podem permetre 
tot allò que no estan fent.
En el torn de replica el regidor Sr. Joan Creus, Som de Castellar-PSC,  intervé per dir que 
es evident que hi ha algunes partides que no estan exhaurides, en algunes qüestions es per 
una explicació comptable que algunes factures arriben al primer tram de l’any següent, 
però en qualsevol cas en els pressupostos  que s’han aprovat pel 2017, la seva gestió tindrà 
en compte també el que segueix del pressupost anterior.
També intervé per ERC el regidor Sr. Rafa Homet, i diu que hem agafat aquelles partides 
en les quals hi ha més d’un 10 per cent de diferència, i també dir que aquelles obligacions 
pendents de pagar a desembre, evidentment en el pressupost ja queden perfectament 
reflectides, fent referència a romanents de crèdit , allò que realment no s’ha gastat.
La Corporació es donà per assabentada

5.- Donar compte de les resolucions de l'Alcaldia contràries a objeccions de la 
      Intervenció, any 2016
ATÈS que de conformitat amb l’article 218.1 del text refós de la Llei reguladora de els 
hisendes locals, aprovat per Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, l’òrgan interventor 
ha d’elevar informe al ple de totes les resolucions adoptades pel president de l’entitat local 
contràries a les objeccions efectuades.
VIST l’informe de la interventora núm. 55/2017, de data 23 de gener de 2017
L’Ajuntament Ple
ACORDA
PRIMER.- Donar-se per assabentat de l’informe elaborat per la interventora relatiu a les 
resolucions adoptades durant l’any 2016 per l’alcalde o els/les regidors/res delegats/ades 
contràries a les objeccions efectuades per l’òrgan interventor, i que són:
- Resolució núm. 814, de data 3 d’agost de 2016, d’aprovació del compte justificatiu dels 
fons lliurats “a justificar” per atendre el pagament de les despeses derivades de les 
activitats organitzades amb motiu de la festivitat de Sant Jordi.
- Resolució núm. 1327, de data 23 de desembre de 2016, d’aprovació dels comptes 
justificatius dels fons lliurats en forma de bestreta de caixa fixa presentats per la tècnica 
mitjana de Comerç i Consum.
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SEGON.- Remetre a la Sindicatura de Comptes de Catalunya, l’informe elaborat per la 
interventora.

INTERVENCIONS
Presenta la proposta el  regidor  Sr. Joan Creus, Som de Castellar-PSC, dient que tal com 
vam tractar amb detall a la Comissió Informativa i vist l’informe d’intervenció núm. 
55/2017, de data 23 de gener de 2017
Donem compte de l’informe elaborat per la interventora relatiu a les resolucions adoptades 
durant l’any 2016 per l’alcalde o els/les regidors/res delegats/ades contràries a les 
objeccions efectuades per l’òrgan interventor, i que són:
- Resolució núm. 814, de data 3 d’agost de 2016, d’aprovació del compte justificatiu dels 
fons lliurats “a justificar” per atendre el pagament de les despeses derivades de les 
activitats organitzades amb motiu de la festivitat de Sant Jordi.
- Resolució núm. 1327, de data 23 de desembre de 2016, d’aprovació dels comptes 
justificatius dels fons lliurats en forma de bestreta de caixa fixa presentats per la tècnica 
mitjana de Comerç i Consum.
Remetrem, de la mateixa manera,  a la Sindicatura de Comptes de Catalunya, l’informe 
elaborat per la interventora.
A continuació per ERC intervé la regidora Sra. Nuria Raspall, i diu que aquest punt, a 
priori semblava irrellevant. Però si l’analitzem una mica més a fons, ens adonarem que no 
és així. Podem entendre el tema de la factura de Sant Jordi, que es va presentar amb data 
del mes de maig tot i que es corresponia amb una activitat celebrada al mes d’abril, ja que 
si a causa del mal temps es va haver de posposar l’activitat en qüestió, considerem aquest 
fet com un assumpte de força major. Però el què ens costa d’entendre és el fet que, si tal 
com se’ns va explicar, hi ha una normativa interna que prohibeix fer pagaments en efectiu 
per imports superiors a 500 €, que es realitzés un pagament així. Això ens planteja un 
seguit de preguntes com, tenim una normativa interna que no es compleix? Perquè no s’ha 
complert? S’ha fet per descuit? Era necessari fer un pagament d’aquest tipus si la pròpia llei 
no ho permetia? Perquè no es cuiden aquests aspectes?
Ens dóna la sensació que s’estan produint massa errors, o descuits, que deixen entreveure 
que alguna cosa està passant. I això ens preocupa, perquè no és només que s’hagi abonat 
una factura amb “diners de caixa” per un import que la llei no permet, sinó que s’ha 
gestionat amb molta desídia el tema de les subvencions a les entitats, que fins al mes de 
novembre passat no sabien si la rebrien o no; és perquè es fan de pressa i corrents certes 
actuacions perquè s’acaba el termini establert i que donen uns resultats més aviat justets 
(com el mural de l’Alfons Gubern, que es va posar de pressa i corrents en un lloc més que 
discutible i sense una trista placa que informi de què és i qui n’és l’autor); En canvi, moltes 
altres actuacions es perllonguen en el temps i si no fos perquè els fem preguntes al 
respecte, moltes d’elles encara estarien per fer.
Ara resulta que tornem a modificar el cartipàs i les competències de cada regidoria, com si 
no acabéssim de trobar qui ha de fer què, o la liquidació del pressupost, que un cop 
estudiada, ens mostra que hi ha partides molt importants sense executar, cosa que ens 
desconcerta perquè no entenem com, si tenim diners, perquè no els hem gastat?
En fi, que no es tracta d’haver pagat una factura en efectiu, quan per import que no estava 
permès, és perquè tenim la sensació de que es fan les coses amb desgana i sense control ni 
rigurositat, una sensació que s’ha de revertir ja. 
En el torn de replica el regidor Sr. Joan Creus intervé dient que sobre la errada que s’ha  
exposat, ha esta explicat i justificat amb escreix.
La Corporació es donà per assabentada

6.- Aprovar inicialment la modificació de crèdit 2/2017 del pressupost de 
       l'ajuntament
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ATÈS que l’alcalde ha ordenat la incoació d’expedient d’autorització de crèdit extraordinari i 
concessió de suplement de crèdit al pressupost de despeses de l’ajuntament, d’acord amb 
el que es preveu a l’article 177 del text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals.
ATÈS que en la tramitació de la modificació de crèdit s’ha seguit el que disposen els articles 
8, 9, 10 i 11 de les Bases d’Execució del pressupost.
VIST l’informe del director de Serveis Econòmics i interventor accidental núm. 158/2017, de 
data 15 de març de 2017
L’Ajuntament Ple
ACORDA
PRIMER.- Aprovar inicialment la modificació de crèdit número 2/2017 del pressupost de 
l’ajuntament, d’acord amb el detall següent:

ESTAT D’INGRESSOS
Modificació de crèdit

Codi partida Descripció partida
En 

augment
(EUR)

En 
disminució

(EUR)

Tipu
s

mod.
crèdi

t
913.01 Préstecs rebuts a llarg termini 970.530,00

Total modificacions estat de despeses 
..............................

970.530,00 0,00

ESTAT DE DESPESES
Modificació de crèdit

Codi partida Descripció partida
En 

augment
(EUR)

En 
disminució

(EUR)

Tipu
s

mod.
crèdi

t
A1-1510-
619.03

Conversió en carrers de 
plataforma única. Serveis 
generals d’urbanisme

470.000,00 BA

A1-1530-
619.03

Conversió en carrers de 
plataforma única. Serveis 
generals de vies públiques

1.390.530,
00

CE

A3-1530-
619.01

Condicionament espai públic. 
Serves generals de vies 
públiques

50.000,00 SC

Total modificacions estat de despeses 
..............................

1.440.530,
00

470.000,00

SEGON.- Sotmetre la modificació de crèdit a informació pública durant un termini de 
quinze dies comptats a partir del següent al de la publicació de l’anunci corresponent al 
Butlletí Oficial de la Província de Barcelona.
TERCER.- Entendre definitivament aprovada la modificació de crèdit en cas que no es 
presentin reclamacions en el període d’informació pública i publicar el resum per capítols 
en el Butlletí Oficial de la Província de Barcelona, entrant en vigor una vegada publicada.

INTERVENCIONS
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Explica aquest punt el  regidor  Sr. Joan Creus, Som de Castellar-PSC, i diu que la 
modificació del pressupost té per objecte finançar l’execució de les obres d’urbanització de 
l’Illa del Centre.
Atès el resultat de la liquidació del pressupost de 2016, la voluntat del Govern és finançar 
aquestes obres amb el superàvit de l’any passat.  Però, en el marc de les limitacions a la 
despesa per part de la Llei d’estabilitat pressupostària, aquesta possibilitat depèn que figuri 
a la Llei de pressuposts generals de l’Estat de 2017 que encara no ha estat aprovada pel 
Consell de Ministres per a la seva presentació a les Corts.  El Govern de l’Estat s’ha 
compromès amb la Federació Espanyola de Municipis i Províncies a que la Llei de 
pressupostos de 2017 contempli aquesta possibilitat, tal com es va fer en 2015 i en 2016, 
però mentre no s’aprovi no es pot fer així.
Atès que les despeses finançades amb superàvit han de finalitzar-se abans d’acabar l’any 
per no perdre els recursos, i a la vista del termini  d’execució d’aquestes obres, s’ha valorat 
la possibilitat d’utilitzar un mecanisme “pont” o transitori de finançament mentre no 
s’aprova la llei de pressupostos de l’Estat, que és preveure un préstec que, en realitat, no 
arribarà a formalitzar-se si la llei de pressupostos s’aprova abans de l’estiu.  Un cop 
aprovada aquesta llei i quan sigui possible utilitzar el superàvit per a finançar inversions, el 
que es faria és un canvi en la forma de finançar les obres: es donaria de baixa el préstec i 
passarien a finançar-se amb el superàvit de 2016.
Per part de Decidim Castellar, la regidora senyora Bet Tena, intervé i en primer lloc donar 
les gràcies a les explicacions de l'interventor ens vam poder assabentar d'aquest punt de 
l'ordre del dia i també del punt numero 3 ben relacionat amb aquest. Els temes econòmics 
sempre ens semblen més complexos així que volem agrair al Jose Manuel l'estona que va 
dedicar a resoldre els nostres dubtes. També agraïm la feina d’Esquerra d’aquesta 
fiscalització de la liquidació del pressupost ja que la transparència deixa molt que desitjar i 
sempre es molt carregós fer tot això.
Bàsicament som davant d’un punt que exposa una modificació de crèdit basada en com 
invertirem el superàvit del nostre ajuntament en un futur. La modificació de l’anomenada 
“regla de gasto” és una vella aspiració de tots els ajuntaments perquè l’actual llei impedeix 
dedicar el seu superàvit a nous projectes. Aquesta regla que forma part de la Ley de 
Estabilidad Presupuestaria, lliga de peus i mans als ajuntaments perquè obliga, també, a 
dedicar aquest quantitat sobrant, si no és a inversions, a eixugar deute. Ambdues coses 
creiem que no són prioritàries o , si més no, no en la manera que es volen fer. 
En aquest punt val la pena fer una breu reivindicació dels ajuntaments, ja que són les 
administracions que han registrat des de 2012 un superàvit pressupostari del 0,5% del PIB i 
que han permès un cert coixí per als grans desfasaments entre despesa i ingressos públics 
de la resta d’administracions públiques i que, per tant, ha servit per apropar el dèficit públic 
a les directrius de Brussel·les.
Feta aquesta contextualització, nosaltres votarem en contra de l'aprovació de la modificació 
ja que la prioritat política d'aquest govern quan hi ha superàvit ha estat la remodelació dels 
carrers, de l'illa del centre més concretament.
No compartim el fet d'invertir en unes obres que ens sembla que no calen, nomes hi veiem 
pur oportunisme per treure'n rèdit electoral. Al marge del criteri i posats a parlar d'obres 
preguntem a l'equip de govern per què es pressuposten les obres d'urbanització o reformes 
de carrers a 300€/m2 si aquest preu està molt per sobre del que es factura en d'altres 
ajuntaments, on l'estandard volta els 150€/m2 amb tot inclòs.
A més de tot això creiem que és una falta de respecte no invertir aquests diners en 
equipaments municipals on s'hi fa molta activitat i no compleixen normatives de seguretat, 
com la Sala de Petit Format de l'Ateneu, les pistes d'atletisme que tenen goteres i humitat 
per tot arreu, el Pavelló del Dani Pedrosa que té uns vestuaris força precaris, o el mateix 
vestíbul del Mirador que s'inunda quan plou.
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Totes aquestes entitats han d’esperar  els processos participatius a veure si guanyen i a 
veure si.  En el cas, per exemple, de la sala de petit format que és el que més conec jo, no 
passa normativa, no hi ha llei, hi ha moltíssim activitat de nens i l’Ajuntament esta parat en 
aquest tema.
Per tot això i pel que ens deixem votarem en contra.
Abans de la votació intervé la regidora senyora Bet Tena,  dient que ha demanat que es 
respongués perquè a Castellar es feia pagar les obres a 300 euros el m2 , que m’ho podríeu 
contestar?.
EL Sr. Alcalde,  li diu que ha fet la seva intervenció, formula preguntes, i quan tinguem la 
informació li respondrem, però no ens ha d’obligar a respondre les seves interpel·lacions, si 
disposem de la informació li respondrem.
Torna a intervenir la regidora senyora Bet Tena,  per aclarir que no és la seva intenció 
obligar a res, és només que al fer la pregunta em pensava que tindrien la resposta.
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT:
Vots a favor:     DISSET    (17) dels regidors Som de Castellar-PSC, ERC i PDeCAT 
Vots en contra:  QUATRE   ( 4)  dels regidors de Decidim Castellar      
Abstencions :     CAP 

7.- Modificació de l'article 45  l'Ordenança per a la Convivència i Civisme
ATÈS que l’actual context econòmic i social ha comportat en els darrers anys un increment 
de les activitats de venda ambulant de determinats productes de temporada, com ara el de 
venda ambulant de productes pirotècnics en casetes, amb motiu de les revetlles i festes 
populars.
ATÈS que per a aquest any 2017 ja s’han presentant tres sol·licituds  i  que s’han interessat 
altres persones per tal de sol·licitar autorització per a exercir l’activitat de venda de 
productes pirotècnics ambulant a la via pública, mitjançant una caseta.
ATÈS que davant d’aquest escenari, que desborda les previsions d’altres anys, es 
convenient disposar de criteris clars que fixin unes condicions objectives i les pautes 
necessàries per a autoritzar o denegar aquestes activitats a la via pública.   
ATÈS que tot i tractant-se d’autoritzacions discrecionals que ocupen el domini públic es 
convenient que l’Ajuntament ho reguli en les seves ordenances, tenint en compte que 
aquestes activitats limiten el gaudi del domini públic i que cal ponderar els interessos 
particulars i generals en joc.
Vist l’informe dels Serveis Tècnics municipals de data 10 de març de 2017, que posa de 
manifest l’increment de sol·licituds  produïdes i alhora la necessitat de regular aquestes 
autoritzacions.
Vist el que disposen els articles 22.1.d) i 49 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de 
les bases de règim local, 52.2 d) i 178.L del R.L. 2/2003, de 28 d’abril, pel que s’aprova el 
text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya, i articles 63 i següents del 
Reglament d’Obres, Activitats i Serveis dels ens locals, aprovat per Decret 179/1995, de 13 
de juny.
En virtut del que precedeix, la Comissió Informativa de Planificació proposa a l’Ajuntament 
Ple es proposa l’adopció dels següents
ACORDS:
PRIMER.- Aprovar inicialment la modificació de l’article 45 de l’Ordenança municipal per a 
la Convivència i el Civisme, consistent en l’addició de l’apartat 3, que té la següent 
redacció:
“3. Tampoc es permet la venda ambulant de productes pirotècnics, ja sigui en casetes, 
vehicles, etc.., venda que només es podrà autoritzar en els locals que disposin de l’oportuna 
autorització”.
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La incorporació d’aquest apartat 3, comporta que la redacció final de l’article 45 tingui 9 
apartats, en lloc dels 8 inicials.
SEGON.- Sotmetre  a informació pública els present acord i el tex modificat de l’Ordenança 
municipal per a la convivència i el civisme per termini de trenta dies, a fi de que s’hi puguin 
presentar al·legacions i reclamacions, mitjançant la inserció dels anunci corresponents al 
Butlletí Oficial de la província, al Diari Oficial de la Generalitat de Catalunya, al diari “El 
Periodico de Catalunya” i al  tauler d’edictes de l’Ajuntament. El termini d’informació pública 
començarà a comptar des del dia de la publicació de l’anunci al Butlletí Oficial de la 
Província.
TERCER.- Disposar que, si no s’hi formula cap al·legació ni reclamació durant el termini 
d’informació pública, les modificacions de l’ordenança municipal per a la convivència i el 
civisme i text modificat de l’ordenança que se’n deriva i que ara s’aprova inicialment 
quedaran aprovats definitivament sense necessitat de cap tràmit ulterior, i es procedirà 
directament a al publicació.
INTERVENCIONS
Presenta la proposta el  regidor  Sr. Pepe Leiva, Som de Castellar-PSC, que avui es porta 
a ple la modificació de l’article 45 de l’Ordenança municipal per a la Convivència i el 
Civisme, consistent en l’addició de l’apartat 3, i passa a fet lectura la proposta.
Per ERC , el regidor Sr. Ferran Rebollo,  intervé per dir que sobre el primer punt dels 
atesos d’aquesta proposta de modificació de l’article 45 de l’ordenança per a la 
convivència i civisme ens parla de l’actual context econòmic i social, un context en que 
moltes famílies malauradament es troben en una situació precària i d’exclusió social i que 
busquen alternatives per poder fer front a la seva situació d’una manera digna entre 
elles la venda ambulant, per  tant repercuteix amb l’increment d’aquesta activitat de 
venda de productes de temporada, com pot ser la pirotècnica.
En el segon punt dels atesos ens diuen que la percepció que vostès tenen d’aquest 
increment ve donat per la presentació de tres sol·licituds dins d’aquets exercici de 2017.
En el tercer punt dels atesos exponen l’ocupació del domini públic i per tant cal regular-
ho, entenem que amb l’actual ordenança que ja ve regulat en el mencionat article 45 
apartat 6, els emplaçaments autoritzables, a més de les condicions generals per a 
qualsevol tipus d’element urbà ha de reunir les característiques següents:
a) que no hi hagi cal establiment comercial permanent per a la venda de productes que 
es vulguin comercialitzar dins d’un radi de 100 metres, o que el titular manifesti per 
escrit la seva conformitat amb l’emplaçament.
b) que la seva ubicació no obstaculitzi la visibilitat o l’accés a cap establiment permanent 
o que el titular d’aquest manifesti per escrit la seva conformitat.
c) quan els productes de venda siguin aliments a més han de complir les condicions 
sanitàries que preveu la legislació vigent.        
Entenem que cal regular, però regular no es prohibir la venda ambulant de productes de 
pirotècnia tal com vostès ens plantegen. Des d’ERC entenem que efectivament s’han de 
regular aquests tipus d’activitats dins del municipi però hi ha altres maneres de regular que 
no passen per prohibicions, es pot regular en un nombre màxim de llicències en el municipi, 
es por regular aplicant el mencionat punt 6 de les ordenances actuals, etc...  En base a tot 
el exposar el nostre vot serrà l’abstenció.
Per Decidim Castellar la regidora Sa. Elisenda Alemany,  intervé i diu que avui duem a 
aprovació la modificació de l’article 45 de l’ordenança de convivència i civisme, a través del 
qual no es permet la venda ambulant de productes pirotècnics, ja sigui en casetes, vehicles, 
etc.., venda que només es podrà autoritzar en els locals que disposin de l’oportuna 
autorització. Dit sigui d’entrada que estem d’acord amb aquesta modificació. Però 
aprofitem, ja que som debatent l’articulat d’una ordenança de convivència i civisme i que 
darrerament hi ha hagut alguns incidents vandàlics dels quals només se’ns expliquen les 
sancions, que el model de convivència i civisme no passa només per les multes i que la 
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lectura repressiva d’incidents que també fa augmentar el sentiment d’inseguretat en la 
ciutadania. Castellar és un poble tranquil,allunyat ja d’alguns episodis lamentables 
relacionats amb el feixisme. I si ho és,és precisament perquè tenim gent cívica que, quan 
va caldre, també, va organitzar-se per no deixar passar la intolerància i per eradicar la 
violència dels nostres carrers; no pas per una política basada, únicament, amb 
intervencions policials. Convé recordar, perquè potser a alguns els queda ja molt lluny que 
aquest document va ser aprovat amb els vots de Convergència i el Partit Popular; un 
document que continua prohibint de demanar almoina, utilitzar mecanismes alternatius de 
difusió, buscar menjar als contenidors, dormir a l’espai públic, etc) És normal doncs, que 
amb el pas del temps, aquest text vagi rebent esmenes que calgui votar al ple, perquè 
aquesta ordenança pretén eliminar de la vista les conductes considerades incíviques 
mitjançant un règim de sancions que continuem creient que no s’adequa a la realitat 
castellarenca. Ara que els actes vandàlics ocupen portades, sancionem, sí, però mirada 
llarga i profunda per analitzar per què ara i per què aquestes persones. Des de Decidim 
Castellar pensem que les conductes incíviques (que no delictes) es fan front amb polítiques 
públiques des de joventut, passant per nova ciutadania, i acabant per igualtat.
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT:
Vots a favor:     DISSET    (17) dels regidors Som de Castellar-PSC, Decidim Castellar,  i
                                            PDeCAT 
Vots en contra:  CAP 
Abstencions :    QUATRE   ( 4)  dels regidors d’ERC      
 
8.- Aprovació de l'adhesió de l'Ajuntament a la Xarxa de Municipis d'Economia 
       Social i Solidaria
VIST que en data 24 de novembre de 2015  el Ple de Castellar del Vallès aprova una moció 
per l’adhesió de l’Ajuntament a la Xarxa de Municipis per l’Economia Social i Solidària.
VIST que l’Ajuntament de Castellar del Vallès participa com a membre actiu a les reunions 
del grup d’entitats que volen promoure l’Economia Social i Solidària des del mes de març de 
2016.
VIST l’informe favorable emes per la Cap d’Unitat de Formació a fi i efecte que l’Ajuntament 
s’adhereixi a la Xarxa de Municipis d’Economia Social i Solidària
VIST que el grup de treball han desenvolupat una proposta d’estatuts solidaris i un pla de 
treball de la futura associació i que es planteja com a fita constituir la Xarxa de Municipis 
per a l’Economia social i Solidària a finals de març de 2017.
VIST que per contribuir al sosteniment econòmic de l’Associació es preveu que la quota 
anual ordinària a pagar sigui d’ aproximadament 1000€.
VIST que existeix crèdit adequat i suficient per atendre la quota corresponent a l’exercici 
2017, concretament a la partida pressupostària  E3 489 45 4330
ATÈS que segons l’informe de secretaria, aquesta adhesió requereix la majoria absoluta de 
membres del ple, d’acord amb l’article 47,g) de la Llei reguladora de Bases de règim local
Tenint en compte que la Comissió Informativa corresponent ha dictaminat favorablement 
sobre aquesta adhesió
Per tot això i d’acord amb les competències del Ple d’acord amb l’article 22 de la Llei 7/85 
de 2 d’abril reguladora de les bases de règim local, la Comissió Informativa corresponent 
que ha dictaminat prèviament sobre el contingut d’aquest acord, proposa al Ple, l’adopció 
dels següents
ACORDS:
PRIMER.- Aprovar l’adhesió de l’Ajuntament de Castellar del Vallès a la Xarxa de 
Municipis per a l’Economia Social i Solidària
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SEGON.- Autoritzar la despesa corresponent a la quota de participació en la esmentada 
Xarxa Associativa,quota que segons informe de la Cap de Formació de l’Ajuntament 
ascendeix a 1000 €

INTERVENCIONS
Presenta la proposta la  regidora  Sra. Anna Marmol, Som de Castellar-PSC, dient que en  
data 24 de novembre de 2015 el Ple va aprovar una moció d’adhesió de l’Ajuntament a la 
Xarxa de Municipis per l’Economia Social i Solidària.
La finalitat de la Xarxa de Municipis per l’Economia Social i Solidària és promoure, reforçar i 
consolidar l’Economia Social i Solidària per mitjà de fixar objectius i estratègies comunes, 
així com de fomentar la cooperació i l’acció conjunta entre els seus membres, i fer-ho, a 
més, des del diàleg permanent amb els actors de l’Economia Social I Solidària.
Aquesta finalitat s’ha de dur a terme en el marc de les activitats recollides als seus estatuts, 
que són:
- ajudar els ajuntaments membres a desenvolupar polítiques d’economia social i  solidària.
- ajudar els ajuntaments a promocionar, difondre i enfortir l’economia social i solidària
- incidir en les polítiques públiques d’economia social i solidària i d’altres àmbits relacionats
- relacionar-se amb els actors i les xarxes referencials a escala nacional i internacional de 
l’economia social i solidària.
- fomentar i generar aliances territorials per demarcacions, projectes i realitats
- divulgar les experiències d’economia social i solidària fetes en els municipis
- fixar objectius i estratègies compartides en matèria d’economia social i solidària.
 - Generar recursos i serveis
 - Intercanviar coneixements i experiències d’economia social i solidària entre els 
ajuntaments i consells comarcals membres
- Comunicar i fer visible l’Associació i les seves accions
- Formar i assessorar els equips municipals d’economia social i solidària
L’Impuls per crear la Xarxa de Municipis d’Economia Social i Solidària arrenca de la I 
Trobada internacional de Municipalisme i Economia Solidària, organitzada pel Comissionat 
d’Economia Cooperativa, Social i Solidària i Consum de l’Ajuntament de Barcelona el 22 i 23 
d’octubre de 2015. Durant la jornada els ajuntaments de Badalona, Barcelona, Sabadell i 
Santa Coloma de Gramanet es constitueixen com a Grup Impulsor d’aquesta xarxa.
Al llarg del 2016 hi ha hagut vàries trobades:
- la jornada del 16 de març a Badalona on s’amplia el Grup Impulsor amb l’entrada dels 
ajuntaments de Girona, Manlleu, Manresa i Terrassa, i es crea la Comissió Promotora 
perquè elabori les propostes d’estatuts de l’associació i de pla de treball per als primers 
anys. Integren aquesta comissió els ajuntaments d’Argentona, Cabrils, Cardedeu, Castellar 
del Vallès, Cerdanyola del Vallès, Collbató, Cornellà del Llobregat, Mataró, Mieres, 
Montornès del Vallès, Salt, Sant Adrià del Besòs, Santa Margarida i els Monjos, Vilafranca 
del Penedès i Vilanova i la Geltrú, a més dels ajuntaments del Grup Impulsor.
- la jornada del 10 de juny a Sabadell, on es debat la missió, la visió i l’estratègia de 
l’associació.
- la jornada del 30 de novembre a Santa Coloma de Gramenet, on s’aprova el nom de 
l’entitat i el municipi que serà la seu de l’associació i que, alhora, acollirà l’assemblea 
constituent i el procediment electoral per escollir els representants de l’associació. 
S’aproven també les propostes provisionals de quotes i de pressupost de la futura 
associació per al 2017, com també els estatuts i el pla de treball 2017-2019, tot pendent de 
la seva aprovació definitiva en l’assemblea constituent.
Ara és necessari que els ajuntaments i consells aprovin per ple la voluntat d’adherir-se 
perquè tingui lloc l’assemblea constituent de la Xarxa de Municipis per l’economia Social i 
Solidària i finalitza així la primera fase de constitució.
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És per aquest motiu que avui portem a ple l’aprovació de l’adhesió de l’ajuntament de 
Castellar a la Xarxa de Municipis per l’Economia Social i Solidària.
A continuació per ERC inter4vè el regidor senyor Ferran Rebollo,  per dir efectivament le 
novembre del 2015 van aprovar l’adhesió de Castellar del Vallès a la Xarxa de municipis per 
l’Economia Social i Solidaria, els acord que vam aprovar eren primer l’adhesió, segon 
proporcionar un fonament jurídic per formalitzar i assegurar la seva col·laboració, el tercer 
posicionar la economia social i solidaria com a motor primer, quart potenciar les relacions 
amb les entitats de l’economia social i solidària, cinquè destinar un percentatge dels plans  
d’ocupació, sisè proposar els mòduls.
Ens agradaria es fes una reflexió que és com i de quina manera reflecteixen i/o es 
materialitzen dins l’àmbit local de Castellar del Vallès els acords mencionats.
Des d’Esquerra Republicana sempre donarem suport a les iniciatives que apostin per un 
desenvolupament ferm i seriós d’una economia social i solidària que repercuteix amb la 
creació de  nous llocs de treball que generi activitats en el nostre municipi, per tant el 
nostre fot serà favorable, però sisplau, que no només quedi en un titular.
A continuació per PDeCAT, la regidora senyora Bea Garcia,   diu que estan totalment 
d’acord en l’adhesió del nostre Ajuntament a una xarxa d’economia social i solidaria ja que 
ha de permetre de garantir els recursos en activitats sostenibles, solidàries i responsables i 
esperem que sigui la manera que no quedin romanents dels pressupostos, els nostre vot 
serà favorable
Aquest acord requereix per la seva aprovació la majoria absoluta dels membres legals i fou 
aprovada de la forma següent: 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 

9.- Moció del grup municipal Som de Castellar-PSC en relació a la sentència del 
Tribunal Constitucional relativa a l'Impost sobre l'increment del valor dels 
terrenys de naturalesa urbana 
ATÈS que per Sentència del Tribunal Constitucional, de data 16 de febrer de 2017,  s’han 
declarat inconstitucionals i nuls els articles 4.1, 4.2 a) i 7.4 de la Norma Foral 16/1989, de 
5 de juliol, de l’Impost sobre l’Increment del Valor dels Terrenys de Naturalesa Urbana del 
Territori Històric de Guipúscoa, però únicament en la mesura que sotmeten a tributació 
situacions d’inexistència d’increments de valor.
ATÈS que la sentència del TC conté un mandat al legislador perquè porti a terme les 
modificacions o adaptacions del règim legal de l’Impost sobre l’Increment del Valor dels 
Terrenys de Naturalesa Urbana per tal que els supòsits d’inexistència d’increment de valor 
dels terrenys de naturalesa urbana deixin d’estar-hi subjectes.
ATÈS que, si bé el TC encara no s’ha pronunciat sobre la regulació de l’IIVTNU continguda al 
Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el  Text Refós de la Llei 
d’Hisendes Locals (TRLHL), el text dels articles 107 i 110.4 d’aquesta llei és pràcticament 
idèntic al de les disposicions de la norma foral de Guipúscoa declarades inconstitucionals, 
raó per la qual podem preveure que el TC, quan s’hagi de pronunciar sobre els esmentats 
articles del TRLHL que regulen el que popularment es coneix com a pressupost sobre la 
plusvàlua,  ho farà en termes equivalents als de la Sentència de referència.
ATÈS que l’aplicació de la doctrina del TC podria comportar que els ajuntaments haguessin 
de procedir a la devolució de quantitats liquidades en concepte d’IIVTNU en relació a 
terrenys que no havien experimentat un increment de valor, com a conseqüència d’una 
regulació estatal incorrecta els efectes negatius de la qual no s’han d’assumir, en cap cas, 
pels ens locals afectats. 
El Grup Municipal de Som de Castellar- PSC proposa al ple de la corporació l’adopció dels 
següents
ACORDS:
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PRIMER.- Instar el Govern de l’Estat perquè presenti, amb urgència,  un projecte de llei de 
modificació del TRLHL per la qual els supòsits d’inexistència d’increment de valor del sòl 
deixin d’estar subjectes a l’Impost sobre l’Increment del Valor dels Terrenys de Naturalesa 
Urbana (IIVTNU) i situï el marc jurídic d’aquest impost en els termes establerts a 
l’esmentada Sentència del TC.
SEGON.- Instar el Govern de l’Estat a incloure en la Llei de  Pressupostos Generals de 
l’Estat per a 2017 una partida específica per compensar els ajuntaments, en el cas que, per 
efecte d’una Sentència del Tribunal Constitucional, hagin de procedir a la devolució de 
quantitats liquidades en concepte de l’IIVTNU aplicat en relació a terrenys el valor dels 
quals no havia experimentat cap increment.
TERCER.-  Posar a disposició dels ciutadans assessorament en tot allò referent a la gestió i 
liquidació de l’impost sobre l’increment de Valors del Terrenys de Naturalesa Urbana.  
QUART.- Promoure, juntament amb les entitats municipalistes, un debat públic al voltant 
del finançament dels ens locals, amb l’objectiu que esdevinguin unes administracions 
sostenibles econòmicament i puguin desenvolupar de forma eficient les competències que 
els pertoquen.
CINQUÈ.- Notificar d’aquest acord al Govern de l’Estat, als diferents grups del Parlament 
de Catalunya,  del Congrés de Diputats i del Senat, a l’FMC i l’ACM.

INTERVENCIONS
Presenta la proposta el  regidor  Sr. Joan Creus, Som de Castellar-PSC, que llegeix la 
moció.
A continuació per ERC la regidora senyora Núria Raspall,  intervé per dir que com be 
explicava el regidor, el Tribunal Constitucional, en la seva Sentència de 16 de febrer de 
2017, estima, en part, la qüestió d’inconstitucionalitat plantejada pel Jutjat Contenciós 
Administratiu de Donostia, contra la regulació de l’impost de la pusvàlua municipal. O, dit 
d’una altra manera: segons aquesta sentència, l’impost que grava la plusvàlua s’haurà de 
dissenyar de nou per evitar que es gravin supòsits en els que no es produeixi cap guany 
econòmic. I és que aquest Tribunal manifesta que “en ningún caso podrá el legislador 
establecer un tributo tomando en consideración actos o hechos que no sean exponentes de 
una riqueza real o potencial”.
És evident que estem totalment d’acord amb el sentit d’aquesta sentència i és que el 
mètode de càlcul definit per la llei d’hisendes locals fa que, en ocasions, es gravin situacions 
en les que realment no existeix un increment real del valor del terreny de naturalesa 
urbana. Per això entenem que es tracta d’una qüestió de justícia tributària i ja avancem, 
que donarem suport a totes aquelles iniciatives que, partint d’una anàlisi rigorós, aportin 
solucions tècnicament viables.
D’altra banda, aquesta sentència del TC només anul·la els articles de la Norma Foral de 
l’impost que grava la plusvàlua a Guipuscoa, i evita pronunciar-se sobre els articles 107 a 
110 del RDL 2/2004 de la llei d’hisendes locals estatal, tot i que són articles idèntics als 
anul·lats. Per tant, entenem que en algun moment, i per evitar incongruències, el Govern 
central haurà d’abordar una reforma en profunditat d’aquest impost i modificar els articles 
corresponents de la llei d’hisendes locals. 
Així ho entén el Tribunal Constitucional, en el seu Fonament Jurídic 7è, quan reconeix que 
s'hauran de portar a terme "Las modificaciones o adaptaciones pertinentes en el régimen 
legal del Impuesto que permitan arbitrar el modo de no someter a tributación las 
situaciones de inexistencia de incremento de valor de los terrenos de naturaleza urbana".
Pel que fa al retorn de les quotes tributàries ja liquidades, entenem que no existeix base 
jurídica per fer-ho mentre no hi hagi un pronunciament judicial directe sobre la pròpia 
ordenança fiscal o sobre els articles 107 a 110 de la llei als que abans fèiem referència.
No hi ha una jurisprudència clara a l’efecte i és que, si bé amb caràcter general, els 
tribunals han establert que les sentències que anul·len parcialment una ordenança no tenen 
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efecte sobre els actes ferms i consentits, per contra, segons diversos pronunciaments del 
TSJC, en el cas de les autoliquidacions sí que hi haurà extensió dels efectes de la sentència 
amb un efecte retroactiu de quatre anys. Per això, quan hi hagi un pronunciament directe 
sobre l’articulat de la llei d’hisendes locals, hauran de ser els serveis tècnics de cada 
ajuntament els qui valorin en quins casos es pot procedir al retorn de les quotes liquidades i 
ens quins casos la normativa tributària no permetria fer-ho.
Ara bé, a l’espera que el legislador estatal efectuï la corresponent modificació legislativa de 
la llei d’hisendes locals, entenem que és recomanable que els ajuntaments adoptin ja, 
aquesta doctrina per a les futures liquidacions. Per tant, caldrà implementar les mesures 
necessàries que permetin acreditar documentalment els supòsits en que no s’ha produït un 
increment real de valor dels terrenys de naturalesa urbana.
Entenem doncs, que tècnicament no és viable plantejar un retorn d’ofici de totes aquelles 
liquidacions efectuades sense l’existència de l’increment real de valor, precisament perquè 
abans caldria acreditar documentalment aquesta manca d’increment real de valor, un fet, 
d’entrada complex d’acreditar. El que si poden fer els ajuntaments és habilitar un punt 
d’informació específic on els afectats puguin plantejar tots els seus dubtes i que permeti 
agilitzar totes les gestions referents al retorn d’aquestes liquidacions quan hi hagi un 
pronunciament definitiu que afecti als articles de la llei d’hisendes locals que regulen aquest 
impost.
Finalment, cal recordar que la llei 18/2014, d’aprovació de mesures urgents per al 
creixement, la competitivitat i l’eficiència ja va incorporar una exempció en l’article 105 del 
RDL 2/2004 de la llei d’hisendes locals per a les transmissions realitzades per persones 
físiques amb ocasió de la dació en pagament i execucions hipotecàries. També l’article 108 
el RDL 2/2004 de la llei d’hisendes locals recull la possibilitat que els ajuntaments 
estableixin una bonificació de fins al 95% en la quota íntegra de l’impost en les 
transmissions per causa de mort realitzades en favor dels conjugues, ascendents i 
descendents.
En conclusió, entenem que si bé cal adoptar una posició prudent a l’espera del 
pronunciament del TC sobre els articles de la llei d’hisendes locals que regulen aquest 
impost i a l’espera dels canvis legislatius que es facin per adaptar l’estructura d’aquest 
impost al que estableix la sentència  del TC, el nostre vot serà favorable.  
A continuació per Decidim Castellar, intervé el regidor senyor Jordi Uyà, diu per a 
simplificar i anar directe, podem dir que en el tema de l’Impost sobre l’Increment del Valor 
dels Terrenys de Naturalesa Urbana, conegut com a Plusvàlua Municipal hi ha dos aspectes 
que no caldria barrejar. La moció que presenta Som de Castellar-PSC és per a reclamar al 
Govern Central que faci per manera de legislar correctament l’impost que ara declaren anti-
constitucional per a tal de no perdre una font d’ingressos a la hisenda local. Aquesta 
demanda ens sembla coherent per la qual cosa votarem a favor de la moció.
No obstant això hi ha un segon aspecte que queda reflectit massa tímidament en el 3er 
punt dels acords de la moció i que crec que hauria de merèixer una atenció especial. Es 
tracta de saber com actuarà l’Ajuntament en la legítima reclamació que poden fer alguns 
ciutadans afectats que s’han vist gravats per un impost de plusvàlua tot hi havent venut a 
pèrdues. Intentar subsanar la correcte regulació d’aquest impost no treu que com a 
administració local ens hem de preocupar de solucionar, de la nostra part, el greuge al que 
es puguin veure afectats alguns conciutadans. Defensar l’administració local ha d’anar 
acompanyat de restaurar la injustícia als afectats finals i posar els mitjans a l’abast, amb la 
informació adequada i de manera diligent. Esperem que això també s’estigui preparant de 
cara a l’aplicació en ferm de la sentència del TC. I ja des d’aquí us demanem que ens 
informeu, de cara al proper Ple, de quines mesures informatives i de servei s’oferirà als 
afectats per a tal de recuperar el que se’ls hi ha cobrat injustament.
Entenent que heu recollit aquesta demanda i que hi donareu resposta, reiterem el nostre 
vot a favor de la moció.
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El Sr. Alcalde, intervé i diu que en qualsevol cas quan hi hagi la sentència haurem de 
prendre mesures, mesures que també caldrà que prenguin els 7000 Ajuntaments que hi ha 
a Espanya i per això en aquets sentit ens haurem de coordinar perquè estem parlant d’un 
efecte i un impacte que pugui tenir sobre les arques públiques molt important.
També dir que és un bon moment per reclamar un model de finançament dels ajuntaments 
diferent al que tenim en l’actualitat i per tant no sigui tant dependent de tributs com poden 
ser els de les plusvàlues.
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 

10.- Moció del grup municipal d'ERC i Som de Castellar-PSC de recollida selectiva 
de residus
Les tres R
En les darreres dècades la societat ha experimentat un gran creixement de les 
escombraries com a conseqüència de l’aparició de nous productes, noves formes de 
comprar i noves pràctiques de consum basats en l’ús de productes de vida curta o d’un sol 
ús.
Per combatre això ha calgut reforçar les polítiques mediambientals en relació als residus 
consistents en conceptes com Reduir, Reutilitzar i Reciclar. Les tres són anomenades 
sempre per ordre d’importància de manera que la primera en té un protagonisme essencial, 
la segona pràctica i la darrera només convenient. 
Però de les tres, la reducció és, de fet, l’única solució real al problema dels residus ja que 
l’únic residu que no genera problemes és aquell que no es produeix.
En canvi, a l’altre extrem, el reciclatge encaixa molt millor en la lògica econòmica dominant 
ja que comporta producció, distribució, venda, recollida, triat i reciclat. I el material 
resultant serà novament venut, distribuït, ... Al capdavall, reciclar significa també nous 
residus: bosses d’escombraries, contenidors, camions, cubells, etc.
Ens trobem, doncs, amb la paradoxa que allò ideal no encaixa en el sistema econòmic 
imperant i allò possible acaba generant nou residu. Malgrat tot, el balanç ecològic del 
reciclatge es considera positiu a efectes mediambientals. 
En conseqüència, i atès que la dinàmica del mercat actual no afavoreix la reducció, 
l’administració pública queda com l’únic gran valedor d’estimular la reducció (per convicció 
o per obligació ja que n’assumeix el problema) mentre que el sector privat, és, en el millor 
dels casos, el gran interessat en el reciclatge (ja que presenta noves fórmules de negoci). 
Aquesta desigual confrontació acaba sempre a favor del sector privat ja que, en general, el 
sector públic també vol incrementar l’activitat econòmica. El dilema sembla comportar 
sempre discussió entre triar entre millorament de l’ocupació o empitjorament del medi.
En conclusió, la reducció de residus només pot avançar si es planteja com a objectiu públic 
i, per tant, l’Administració Pública desenvolupa instruments de política ambiental eficaços. 
Aplicar costos reals
Ara com ara, generar residus comporta traslladar problemes ecològics i sanitaris a la 
societat i no és just que aquesta continuï assumint els costos que se’n deriven. En algun 
moment, i aquest no pot ser necessariament gaire llunyà, s’haurà de plantejar que qui 
origina residus els pagui. És una versió més social i ampliada de “qui contamina paga”.
Actualment el preu dels productes no incorpora el cost mediambiental i social dels envasos 
ni del transport que afecta al canvi climàtic. Quan les administracions públiques  facin 
incorporar aquest cost en el producte i no en la societat ja no ens trobarem amb la 
paradoxa de trobar en el mercat peres produïdes a l’Argentina més econòmiques que les de 
proximitat.
Polítiques per afavorir la reducció i el reciclatge
Sense prescindir dels recursos que l’Administració ha de dedicar a l’educació ambiental que 
incentivi un canvi d’hàbits en el consum cal fomentar polítiques econòmiques per reduir o 
reciclar els residus fent recaure el cost del seu tractament en qui els generi tenint en 
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compte la quantitat de residu produït i de la seva capacitat contaminant. Aquest és un 
exercici de necessària corresponsabilitat. Un bon instrument incentivador del reciclatge és 
aquell que grava més als residus que tenen com a destinació els tractaments finalistes que 
els que són segregats per a ser reciclats.
Recollida porta a porta
Les sòlides i estudiades concepcions teòriques han conduit a la conclusió que polítics, 
especialistes i tècnics convinguin en que les taxes s’han de vincular a la generació efectiva 
de deixalles. Però per aplicar això primer cal conèixer els residus de cada casa, cosa que no 
és fàcil sobretot quan hi ha edificació en vertical i força densificada. Sortosament els casos 
d’exemples pràctics que ja s’han experimentat en les darreres dècades permeten triar entre 
una àmplia varietat de possibilitats totes elles ja avaluades i demostrades. De fet si 
volguéssim fer una àmplia recerca a nivell mundial ja trobaríem iniciatives que és van 
aplicar a principis del segle XX. 
Totes les solucions passen per diferents modalitats d’allò que es coneix pel porta a porta 
entesa aquesta no tan com la recollida que s’efectuava 30 anys enrere sinó com la 
identificació entre subjecte que origina el residu i residu. Algunes opcions possibles són el 
pagament per bossa, pagament per adhesiu i pagament per contenidor. Hi ha, tanmateix, 
molts altres sistemes diversos d’abordar la problemàtica que han estat posats en pràctica i 
que ens aporten informació útil sobre quina pot ser la millor alternativa. 
Criteris en actuacions d’àmbit municipal
El fet que bona part de la legislació aplicable a la reducció i/o reciclatge sigui 
supramunicipal, fins i tot supraestatal en alguns casos, no impedeix que els Ajuntaments 
puguin actuar d’una manera no gens marginal. Alguns criteris d’actuació haurien de ser:

 Les campanyes de sensibilització són absolutament necessàries. Cal que el 
ciutadà incorpori, en el moment de la compra, la valoració mediambiental 
juntament amb les apreciacions habituals com el preu, la qualitat, la 
necessitat, ...

 Les taxes que els ciutadans paguen per la recollida d’escombraries han de 
cobrir la totalitat del cost que suposa el tractament dels residus del municipi. 
Aquesta és la millor manera que el ciutadà prengui consciència de la 
importància i l’afectació dels residus que ell mateix genera i que és just que 
ell n’atengui el cost.

 La taxa d’escombraries domèstica no pot ser aquella en la que totes les llars 
paguin el mateix. Cal aplicar criteris que contemplin nivells de renda, grau de 
reciclatge i quantitat de residu generat per membre de la llar pels següents 
motius: 

1. No és just que tots paguin el mateix ja que els qui generen menys 
residu estan subvencionant de facto els qui en generen més.

2. Algunes taxes d’escombraries que s’apliquen actualment són 
tremendament injustes ja que són iguals per a totes les llars. Quan 
això es dona la taxa queda lluny d’esser progressiva i ni tan sols és 
proporcional. És, simplement, regressiva. I encara pitjor ja que qui 
genera més residu és qui té una renda més alta.

3. Un bon indicador de renda aplicable és el IPREM (Indicador Públic de 
Renda d’Efectes Múltiples).

 Cal aplicar taxes proporcionals a la generació de residus de manera que les 
fraccions reciclables siguin més barates que les que siguin de rebuig. Al 
mateix temps també caldria establir una proporció amb la quantitat de residu 
generat.

 Per l’aplicar unes taxes vinculades a la generació efectiva de deixalles cal 
disposar de la recollida porta a porta entesa aquesta com la identificació entre 
generador de residu i residu.
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Reptes en el futur imminent pels municipis
El tema residus té plantejats seriosos reptes pel que fa al més immediat futur:

o Acompliment de la Directiva Europea  d’arribar a un índex RM/RS del 50% a l’any 
2020.

o Compromís encara més exigent de la Generalitat que a través del seu pla PRECAT 
s’ha d’arribar a un índex del 60% pel 2020.

o Esgotament imminent de la capacitat de l’abocador de Vacarisses cosa que farà 
preveure desplaçaments més llargs i, segurament, costos més elevats.

o Augment important del cost d’abocament finalista per tona de residu. 
Situació a Castellar del Vallès
El gràfic adjunt ens indica que el percentatge de residu municipal recollit en relació al residu 
separat no ha variat gaire en els darrers 5 anys. Fins i tot sembla que els resultats 
tendeixen a empitjorar. De fet aquesta mala dada no es només imputable a Castellar. 
Pràcticament tot el Vallès Occidental, també Catalunya, han seguit una evolució semblant.

En el gràfic superior es contemplem només algunes comparacions en relació a l’àmbit del 
Vallès Occidental. Dues en relació als dos millors municipis que tenen millor índex i una en 
relació a la mitjana. Totes elles tenen la característica que són força inamovibles tot i que 
les de millors resultats tenen poc marge per fer-ho.

El segon gràfic indica l’evolució de les principals fraccions on totes mostren una lleugera 
tendència a la baixa. Es a dir, a empitjorar l’índex de reciclatge.
Castellar parteix de dues dades que hauríem de valorar positivament. Una és que ja aplica, 
a qui ho demana, una fiscalitat vinculada a la renda. Una segona és que les taxes cobreixen 
en un percentatge força elevat el cost total del residu. La segona  és que no és dels pitjors 
municipis del Consorci del Vallès en els índex de reciclatge.
Però, en tot cas, els reptes que té Castellar són gegantins:
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1. En tres anys ha d’aconseguir millorar 20 punts l’índex de reciclatge per acomplir amb 
els objectius que preveu el PRECAT pel 2020. Aquesta dada cal situar-la en la 
dinàmica estancada en els darrers 5 anys.

2. Actualment no tot el cost relatiu als residus es cobreix pels ingressos que generen, 
bàsicament per les taxes. La part no coberta comporta un import regressiu i injust. 
Aquest balanç econòmic no inclou, a més a més, la reparació, reposició i retorn 
d’inversió dels contenidors. Tampoc la brutícia que generen. Ni els actes vandàlics 
que sovint pateixen en forma de foc, trencament o desplaçaments perillosos. Tot 
això va a càrrec d’altres partides pressupostàries no contemplades aquí.

3. La situació del reciclatge es troba completament estancada des de fa 5 anys, cosa 
que implica nous i importants replantejaments d’una manera urgent i dràstica.

4. Els previsibles importants augments de costos repercutiran en els ciutadans ja que, 
si no és fa, incrementaran notablement unes taxes regressives i injustes.

5. No tenim en aquests moments cap proba pilot del porta a porta, en cap de les 
modalitats, que ens permeti definir unes línies d’actuació futures orientades a una 
millor eficàcia.

6. Les taxes que s’apliquen no són incentivadores per a la ciutadania ja que no estan 
vinculades al volum de deixalles ni a la seva selecció.

Moció RECOLLIDA SELECTIVA DE RESIDUS
ATÈS que l’índex de la recollida selectiva d’escombraries està estanquitzada des de fa molts 
anys.
ATÈS que el compliment dels objectius de l’índex de recollida suposaran un important 
augment en els costos. Aquest augments poden ser sistèmics si no s’aborda dràsticament la 
reducció de residus.
ATÈS que els volums de deixalles per habitant continuen creixent.
ATÈS que l’actual sistema de recollida per contenidors no millora el reciclatge i té enormes 
problemes pel que fa a neteja interior, actes vandàlics, brutícia de l’entorn, continues 
inversions per reposició i reparació, pudors i ocupació excessiva de la via pública.
ATÈS que el sistema porta a porta, o similar, ja té àmplies experiències en tot tipus de 
municipis que permeten avaluar els seus avantatges i inconvenients essent les primeres 
molt superior a les segones.
ATÈS la necessitat de corresponsabilitzar a la ciutadania en el millorament de la reducció i 
selectivitat dels residus generats per ell mateix. Això comporta des d’assumir-ne els costos 
fins a un canvi d’hàbits i criteris.
ATESA la necessitat d’aplicar taxes vinculades a la generació efectiva de deixalles encara 
que sigui en una segona fase.
Els Grups Municipals d’ERC i Som de Castellar-PSC, proposen al Ple l’adopció dels següents 
ACORDS:
PRIMER.- Impulsar campanyes informatives i d’educació ambiental per tal de sensibilitzar 
a la població sobre la conveniència i la necessitat de reciclar. Aquestes campanyes també 
han de tenir com a objectiu disminuir els impropis que dificulten el reciclatge i penalitzen 
econòmicament. Complementen les necessàries accions de caire normatiu i econòmic.
SEGON.- Reafirmar el compromís previst en el PRECAT d’arribar a un índex del 60% el 
2020.
TERCER.- Adequar els increments de costos futurs als ingressos provinents, especialment, 
de les taxes. En cas contrari es camufla part del problema a la ciutadania i es generen taxes 
injustes i regressives.
QUART.- Efectuar estudi per a la implantació de la recollida porta a porta a Castellar del 
Vallès. L’estudi també ha d’aportar informació sobre com establir formules de pagament 
que quedin vinculades a la generació efectiva de deixalles.
CINQUÈ.- Implementar, d’acord amb l’estudi anterior, el sistema o sistemes de recollida 
més adients per Castellar.

Per descarregar una còpia d'aquest document consulti la següent pàgina web

Codi Segur de Validació 1103df0b2cca401198b0ac0f18b05242001

Url de validació https://carpeta.castellarvalles.cat/validador

Metadades Classificador:Acta  -

S
ig

n
at

u
ra

 1
 d

e 
2

Jo
se

p
 C

o
le

ll 
V

o
lt

as
26

/0
4/

20
17

S
ec

re
ta

ri

S
ig

n
at

u
ra

 2
 d

e 
2

Ig
n

as
i G

im
én

ez
 R

en
o

m
27

/0
4/

20
17

A
lc

al
d

e

https://carpeta.castellarvalles.cat/validador?codigoVerificacion=1103df0b2cca401198b0ac0f18b05242001


SISÈ.- Aplicar, en una segona fase, taxes proporcionals a la generació de residus de 
manera que les fraccions reciclables siguin més barates que les que siguin de rebuig i en 
proporció amb la quantitat de residu generat.
SETÈ.- Demanar a la regidoria corresponent que proposi a les comissions pertinents que 
avaluïn la possibilitat de continuar i augmentar les visites escolars al Centre de Tractament 
de Residus del Vallès Occidental (CTR) i als dipòsits finalistes per tal que prenguin 
consciència de la gravetat i la magnitud del problema.
VUITÈ.- Comunicar aquests acords al Consorci per a la Gestió de Residus del Vallès 
Occidental, al Consell Comarcal del Vallès Occidental i a la Generalitat de Catalunya.

INTERVENCIONS
Presenta la proposta el regidor d’ERC  senyor Josep M Calaf,  que llegeix la moció.
Intervé a continuació, per Som de Castellar-PSC, el regidor senyor Aleix Canalis i diu que 
el  nostre grup ha demanat al grup d’Esquerra presentar  de manera conjunta aquesta 
moció, ja que malgrat que algunes afirmacions de l’exposició de motius serien matitzables, 
compartim la pràctica totalitat de la diagnosi que fa i des de fa mesos  ja treballem per 
assolir bona part dels objectius que es planteja com acords.
Com bé saben els senyors i senyora, del grup municipal d’Esquerra, perquè així els hi vam 
fer saber nosaltres fa uns mesos (durant la negociació de les ordenances fiscals d’aquest 
any) estem treballant per trobar maneres d’incrementar els % de recollida selectiva al 
nostre municipi. 
És cert que el model actual de recollida del nostre municipi, que és en general el més estès 
al conjunt del país, sembla que ha tocat sostre pel què fa al seu potencial de foment de la 
recollida selectiva.
Des de fa uns anys, els % de selectiva es troben fixats al voltant del 40% i les campanyes 
informatives i d’educació ambiental que s’han dut a terme, ja sigui a nivell municipal, 
comarcal o nacional, no han permès assolir  uns nivells percentuals de recollida selectiva 
que ens permetin avançar clarament cap els requeriments fixats per Europa  (del 60 % al 
2020).
Els darrers anys s’han fet esforços importants de pedagogia i mesures de foment del 
reciclatge i el reaprofitament. A tall d’exemple s’ha :
 - invertit en formació i campanyes de sensibilitazació, ja sigui en tallers  de foment del 
reciclatge (olis, reprofitament de roba i andròmines...) o amb campanyes com el “Jo reciclo” 
que han permès realitzar activitats educatives als centres escolars o la presència d’agents 
cívics als carrers per tal de fomentar la separació de residus.
 - així mateix s’han aplicat mesures fiscals per fomentar l’ús de la deixalleria (amb 
l’implantació de les targetes d’usuari) i l’autocompostatge, al mateix temps que s’ha tendit 
a aproximar el cost de la taxa de recollida de residus al cost real del servei, a través de les 
modificacions introduïdes a les ordenances fiscals d’enguany. 
-  també s’han fet canvis del model de recollida de la poda per augmentar-ne l’aprofitament 
i reduir la proporció d’impropis  
- s’han ampliat les àrees de recollida de selectiva al conjunt del municipi.
- s’ha impulsat a nivell municipal la campanya comarcal  “Recooperem” d’aprofitament dels 
aliments sobrants a diverses escoles de Castellar
- S’han adequat de les boques dels contenidors soterrats per adaptar-los a les necessitats 
dels comerços
- entre d’altres
Tot el què s’ha fet fins ara, s’ha demostrat necessari però no suficient.
És per això que durant els propers mesos de la mà del Consorci de Residus i conjuntament 
amb 5 altres municipis de la comarca, es durà a terme una prova pilot de recollida porta a 
porta de residus comercials, amb l’objectiu d’aconseguir un increment substancial de la 
recollida selectiva en els grans productors del nostre municipi.
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Així mateix,  properament s’encarregarà un estudi per analitzar la idoneïtat o no de 
l’implantació d’un model de recollida porta a porta al nostre municipi.
En definitiva,  ens trobem en un moment de canvi i de necessitat de provar coses noves per 
tal d’assolir els objectius fixats per Europa.
El nostre grup entén aquesta moció com un punt i seguit en la tasca que s’està duent a 
terme des de fa anys, però també com una oportunitat de fomentar un debat públic, sense 
apriorismes ni dogmatismes, sobre com hem d’avançar en aquesta matèria. 
En aquest sentit, aprofitem per demanar  a la resta de formacions que també votin 
afirmativament a aquesta moció  ja que entenem que en qualsevol canvi de model de 
recollida que es pugui plantejar en un futur,   el debat polític previ i el consens final són  
bàsics per l’èxit de la seva implantació.
Per acabar voldria acabar citant unes declaracions del passat mes d’octubre del nostre 
Alcalde, en la seva condició de President del Consell Comarcal, fetes després de l’Acord 
unànime comarcal sobre les polítiques municipals de gestió de residus, del qual en va ser el 
principal impulsor:
En relació a l’assoliment dels objectius europeus deia:
“queda molt camí per recórrer i, o canviem les maneres de fer, o no assolirem els resultats. 
No assolir els resultats és car, mediambientalment per descomptat, però econòmicament 
també. Des de la comarca volem desvincular el debat sobre els residus del debat de les 
taxes. Estem fent un exercici de valentia, de sinceritat per afrontar una qüestió 
importantíssima i per això recomanem als ajuntaments que facin un debat global, més enllà 
de les taxes centrant-nos en els objectius d’incrementar la recollida selectiva i amb la 
voluntat d’aportar estratègies clares de futur”.
Serveixin aquestes paraules i  aquesta moció com a tret de sortida pel debat públic que 
s’obrirà als propers mesos.
S’obra un torn de replica amb el regidor senyor Josep M Calaf, ERC, que diu que celebren 
que estiguem d’acord amb la diagnosi, i esperem que amb el pronòstic sigui igual. De fet 
totes les coses que s’han anomenat com a fetes ens condueixen a la situació de que no son 
gens suficients i que estem des de fa cinc anys en una posició molt estancada, per tant 
encara que hàgim fet aquestes activitats que teòricament han de conduir a un millor 
reciclatge no han donat  els seus fruïts i potser no calia haver esperar tant temps, però el 
que si és urgent és aplicar aquest sistema del porta a porta, ja que guanyar 20 punts de 
reciclatge en pràcticament tres anys ho veig difícil, el repte el tenim aquí amb el poc marge 
de temps que tenim per fer polítiques atrevides, diferents i a més a més potser amb poca 
informació del que hem de fer en aquests moments.
Intervé per Decidim Castellar la regidora senyora Elisenda Alemany,  per recordar que la 
recollida porta a porta era una cosa que portàvem en el programa Decidim Castellar i 
Altraveu, ens alegrem que ara es vegi com una política atrevida i valenta i realment viable.
Intervé a continuació per Som de Castellar-PSC, el regidor Sr. Aleix Canalis,  que recordar 
que la començat la seva intervenció dient que s’han demostrat necessàries i útils però no 
suficients, per tant queda clar que no ha estat suficient. Posar Sabadell com exemple no es 
una bona opció perquè no compleixen ni un dels objectius que vostès fixen com a prioritaris 
en aquesta moció .
Pel que fa referència al tema porta a porta dir que nosaltres afrontem aquest debat sense 
priorismes ni dogmatismes, el sistema porta a porta potser bo en determinats municipis 
com s’ha demostrat a Matadepera i Palau, però segurament en tipologies i morfologies de 
ciutat o viles mes densament poblades o amb diferent orografia o amb un perfil 
socioeconòmic diferent segurament la solució aplicada a Matadepera no ha de ser igual de 
bona que per un municipi com Castellar o altre municipi.
Per tant nosaltres afrontem aquest debat, entenem que cal un canvi, una nova manera de 
gestionar la recollida de residus però des de l’equip de govern no plantegem el porta a 
porta com la panacea que ens ha de solucionar tots els problemes, és una opció, però 
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també estem oberts a estudiar altres opcions com contenidors tancats o com altres vies de 
recollida, així doncs el que demano, si és que hem d’afrontar de manera conjunta aquest 
debat, és que no vinguin amb el priorisme de que si una cosa que ha funcionar en una 
banda sigui dogma de fe i s’hagi d’aplicar aquí a Castellar, estem oberts a estudiar totes les 
possibilitats, farem visites a altres municipis per tal d’analitzar totes les possibilitats i les 
realitats que es troben altres municipis.
Intervé per Decidim Castellar la regidora senyora Elisenda Alemany, i diu que sempre que 
parlem d’alternatives sempre es parla com si els dogmàtic som els que plantegem les 
alternatives, per això dir que o parlem tots de dogmes,  o  no en parlem, nomes volem la 
possibilitat de debatre sobre diferents models.
S’obre un debat entre el regidor de Som de Castellar-PSC, senyor Aleix Canalis  i la 
regidora de Decidim Castellar,  senyora Bet Tena.
Intervé de nou, per ERC el regidor senyor Josep M Calaf, i diu que bàsicament el que es 
proposa és quin és el mètode millor per les dimensions, l’estructura de Castellar i amb 
aquest estudi s’haurà de veure.
El Sr. Alcalde intervé per puntualitzar que els índex de Sabadell enguany han baixat 
respecte els que hi havia l’anterior i no cal buscar culpables, el que hem de ser capaços és 
de poder arribar a un consens que és el que proposa aquest moció.
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 

11.- Moció del grup municipal d'ERC de signatura carta suport a l'Ateneu
        Cooperatiu del  Vallès Occidental 
Diverses entitats i ens locals s’han agrupat i han donat forma a l’Ateneu Cooperatiu del 
Vallès Occidental, un nou espai de trobada i coordinació que neix amb l’objectiu d’impulsar 
l’economia social i cooperativa en el territori
Aquest és un dels 10 ateneus cooperatius que s’han creat a Catalunya, en el marc del 
programa Aracoop a partir d’una iniciativa del Departament de Treball, Afers Socials i 
Famílies de la Generalitat.
El director general d’Economia Social, Josep Vidal, ha destacat el pes de l’economia 
cooperativa de la comarca en el conjunt de Catalunya amb més de 423 cooperatives, la 
segona comarca amb més empreses d’aquest tipus, després de Barcelona. També ha 
assenyalat que “l’Ateneu ha de contribuir a la generació de riquesa i ocupació i, sobretot, a 
la transmissió dels valors de justícia social i igualtat d’oportunitats”.
Aquest projecte està impulsat conjuntament per l´Ajuntament de Sabadell, el Consell 
Comarcal del Vallès Occidental, i la unió de les Xarxes d´Economia Social i Solidària (XES) 
dels municipis de Sabadell, Terrassa i Sant Cugat, representades per tres entitats 
representatives de l’economia social i cooperativa del territori com són l´Associació Can 
Capablanca de Sabadell, la cooperativa L’Eina de Terrassa i la cooperativa Doble Via de 
Sant Cugat del Vallès. La gestió de l’Ateneu Cooperatiu del Vallès va a càrrec de 
l’esmentada agrupació, en coordinació amb diferents entitats i 
cooperatives vallesanes. L’Ajuntament de Sabadell, exerceix la coordinació.
L'Ateneu Cooperatiu del Vallès Occidental compta també amb el suport dels ajuntaments de 
Sant Cugat, Sant Quirze del Vallès i Terrassa i de prop d’una trentena de xarxes, 
cooperatives, grups de consum i associacions de la comarca
La Generalitat, impulsora de la iniciativa, descriu l’ateneu cooperatiu com un centre de 
proximitat que desenvolupa projectes i activitats de foment i promoció de l’economia social. 
Tot plegat amb la voluntat d’esdevenir un espai referent al territori per a la creació de 
cooperatives i altres iniciatives d’economia social. Així, els objectius passen per crear espais 
per a l’enfortiment de l’economia social i cooperativa, afavorir la creació d’empreses de 
l’economia social i cooperativa, i generar llocs de treball en el marc d’aquestes empreses.
La Xarxa d'Ateneus Cooperatius ha establert sis grans eixos de treball: 
1. Diagnosi i visibilització de l'economia social i cooperativa al territori. 

Per descarregar una còpia d'aquest document consulti la següent pàgina web

Codi Segur de Validació 1103df0b2cca401198b0ac0f18b05242001

Url de validació https://carpeta.castellarvalles.cat/validador

Metadades Classificador:Acta  -

S
ig

n
at

u
ra

 1
 d

e 
2

Jo
se

p
 C

o
le

ll 
V

o
lt

as
26

/0
4/

20
17

S
ec

re
ta

ri

S
ig

n
at

u
ra

 2
 d

e 
2

Ig
n

as
i G

im
én

ez
 R

en
o

m
27

/0
4/

20
17

A
lc

al
d

e

https://carpeta.castellarvalles.cat/validador?codigoVerificacion=1103df0b2cca401198b0ac0f18b05242001


2. Accions de suport i acompanyament a la creació i desenvolupament de cooperatives i 
societats laborals i inserció laboral en empreses de l’economia social i cooperativa. 
3. Promoció de la fórmula cooperativa i les societats laborals dirigides a les associacions i 
SCP. 
4. Promoció de la fórmula cooperativa i les societats laborals per a la continuïtat d’empreses 
i entitats properes al tancament d’activitat. 
5. Actuacions per conèixer i aprendre els models d’empresa cooperativa destinada a joves 
estudiants i professorat de cicles formatius de formació professional de grau superior i 
universitaris. 
6. Facilitar eines, recursos i suport necessari per a la creació i transformació en 
cooperatives i societats laborals destinat a prescriptors i professionals de l’àmbit de les 
assessories i gestories. 
Des d’ERC, sempre hem  apostat per una economia Social i Solidaria, aquesta és una de les 
bases del republicanisme.
Tot allò que pugi generar i promogui  l’associacionisme, cooperativisme … per un be comú, 
tot allò que pugui crear riquesa al nostre territori, tot allò que tingui possibilitats de generar 
nous llocs de treball, tot allò que generi activitat social i cultural al nostre Municipi, és el 
que hem de potenciar i donar-hi suport.
Per tot l’exposat, es proposa al Ple de l’Ajuntament l’adopció dels següents:
ACORDS:
PRIMER.- Signatura de la carta de suport a l’Ateneu Cooperatiu del Vallès Occidental.
SEGON.-Comunicar aquest acord, a  l´Ajuntament de Sabadell, al Consell Comarcal del 
Vallès Occidental, i a l’unió de les Xarxes d´Economia Social i Solidària (XES) dels municipis 
de Sabadell, Terrassa i Sant Cugat

INTERVENCIONS
Defensa la moció el regidor senyor Ferran Rebollo, ERC,  tot fent lectura de la moció.
A continuació la regidora senyora M. Antònia Puig,  diu que des de el nostre grup 
recolzarem la signatura de la carta de suport a l’ateneu corporatiu del Vallès, ja que estem 
treballant de l’iniciï com a membre actiu amb el grup d’ens que volen promoure l’ economia 
social i solidària, que aporta una mirada diferent alhora d’entendre l’economia. DESPRÈS DE 
LA TROBADA DIVENDRES PASSAT AMB LA Tècnica de Economia Social de SBD on vàrem 
tenir una interessant entrevista, entenem que la xarxa d’ateneus corporatius és una 
aportació més per crear espais de diàleg i també pot ser una oportunitat per impulsar nous 
llocs de treball en especial de qualitat i alhora pot ajudar a promocionar i a formar en l’ES i 
que aquests ateneus donaran i de fet, ja han començat a donar servei, atenció i cobertura a 
persones i empreses cooperatives i societats laborals per enfortí l’economia social i 
cooperativa. Per això el nostre vot serà favorable. 
Intervé la regidora senyora Bet Tena,  Decidim Castellar, per dir que el  Teler Cooperatiu 
és la xarxa d’economia social de Sabadell, és el moviment cooperatiu organitzat, un espai 
autònom de trobades, treball i debats de l’Economia social i solidaria, aquest espai el 
conformem un conjunt de persones, empreses i organitzacions que fem del treball 
cooperatiu, la comercialització justa, el consum crític, les finances ètiques, les monedes 
comunitàries, la gestió col·lectiva i la distribució solidària, les arrels d’una economia 
democràtica, justa i sostenible.
Paral·lelament al Teler Cooperatiu, neix l’Ateneu Cooperatiu, una iniciativa de la Direcció 
general de l’Economia Social, el Tercer Sector, cooperatives i treball autònom. Aquí al Vallès 
ens sumem al projecte dels ateneus cooperatius conjuntament amb les XES de Sant Cugat i 
Terrassa, l’Ajuntament de Sabadell i el Consell Comarcal.
L’Ateneu Cooperatiu neix com una eina del moviment cooperatiu i el conjunt de l'Economia 
Social i Solidària per enfortir el sector, facilitar l'aparició de noves iniciatives, donar a 
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conèixer l'ESS al territori i contribuir a un canvi de model del desenvolupament 
socioeconòmic local.
Aquesta carta la vam fer des de l’Ateneu Cooperatiu del Vallès Occidental pels suports al 
projecte. A hores d'ara no estem recollint-ne. No està de més però és estrany ja que no 
serveix massa per res. 
Com a crítica us fem la mateixa que podem fer a l'adhesió a la Xarxa. Si no hi ha accions 
concretes darrera de tot això estem parlant de paper mullat. L'economia Social i Solidària 
implica actuar de la mà de les entitats i projectes, actuar d'acord amb les seves necessitats 
i respectar-ne l'autonomia. Implica un canvi de model econòmic, una manera d'entendre el 
desenvolupament, no només una fórmula més humana i compatible amb l'economia de 
mercat. Per fer tot això calen polítiques de suport, de compra, clàusules, facilitar 
infraestructures, polítiques fiscals,... discriminació positiva, etc. Caldria doncs que tant uns 
com altres, si us interessa l’economia social i el projecte dels Ateneus Cooperatius, us 
poseu en contacte amb els moviments socials que l’estem tirant endavant. Us podem 
assessorar i explicar exemples com el del GATS del barri de Sant Cosme del Prat de 
Llobregat o el de l’Impuls Cooperatiu de Sants, col.lectius que fa molts anys que treballen 
l’economia social i el cooperativisme real sobre el terreny. 
Els projectes de l’economia social i cooperativa representen una proposta forta amb 
projecció transformadora i capacitat de creixement i superació en èpoques de crisi 
econòmica. Però cal posar-la sobre la taula, reivindicar-la, conèixer-la; cal presentar-la com 
el que és: una possibilitat, no una utopia. Una pràctica factible amb recursos econòmics i 
tècnics, amb xarxa i eines per enfortir-se i cooperar. El nostre vot serà a favor.
En torn de replica el regidor senyor Ferran Rebollo,  ERC,  diu que sobre els comentaris 
fets dir que la moció contempla poder adherir-nos a aquest ateneu. La carta ens la va 
facilitar la tècnica coordinadora de l’Ajuntament de Sabadell i en cap moment sens va 
informar que fos obsoleta . Estem d’acord amb el  seu posicionament però amb la moció 
només es present adherir-nos a l’Ateneu.
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 

12.- Moció dels grups municipals d'ERC i PDeCAT, sobre pagament a l'Agència 
Tributària de  Catalunya
L’article 204 de l’Estatut d’Autonomia de Catalunya regula les competències de la 
Generalitat en la gestió, recaptació, liquidació i inspecció de tots els tributs propis així com 
dels cedits total o parcialment, sense perjudici de les delegacions que pugui rebre fruit de la 
col·laboració entre administracions. En els darrers anys l’Agència Tributària de Catalunya ha 
signat acords de col·laboració amb les quatre Diputacions catalanes, així com amb diversos 
ajuntaments, com seria el cas de l’Ajuntament de Sabadell i recentment amb l’Ajuntament 
de Barcelona.
D’altra banda, el desplegament territorial de la xarxa d’oficines pròpies que està duent a 
terme l’Agència Tributària de Catalunya ha contribuit a reforçar la seva estructura, 
permetent assumir la gestió dels diferents tributs en totes les seves fases i ampliar la 
col·laboració administrativa amb tots els ajuntaments que ho sol·licitin.
El pagament de tributs estatals a través de l’Agència Tributària de Catalunya compta amb 
suport jurídic suficient en virtut del que estableixen els articles 33 a 39 del RD 939/2005, 
de 29 de juliol, que aprova el Reglament General de Recaptació. Concretament l’article 38 
estableix que el pagament mitjançant domiciliació bancària podrà realitzar-se en un compte 
que no sigui titularitat de l’obligat tributari, sempre que el titular del compte autoritzi 
aquesta domiciliació.
El procediment de pagament per mitjà de l’ATC dels impostos d’IVA i IRPF consisteix només 
a complimentar convenientment els documents oficials aprovats per l’Estat, a respectar el 
calendari del contribuent i a pagar el que pertoca en cada cas i dins dels terminis que té 
aprovats l’Estat espanyol per normativa de cada tribut.

Per descarregar una còpia d'aquest document consulti la següent pàgina web

Codi Segur de Validació 1103df0b2cca401198b0ac0f18b05242001

Url de validació https://carpeta.castellarvalles.cat/validador

Metadades Classificador:Acta  -

S
ig

n
at

u
ra

 1
 d

e 
2

Jo
se

p
 C

o
le

ll 
V

o
lt

as
26

/0
4/

20
17

S
ec

re
ta

ri

S
ig

n
at

u
ra

 2
 d

e 
2

Ig
n

as
i G

im
én

ez
 R

en
o

m
27

/0
4/

20
17

A
lc

al
d

e

https://carpeta.castellarvalles.cat/validador?codigoVerificacion=1103df0b2cca401198b0ac0f18b05242001


Cal dir que l’Agència Estatal d’Administració Tributària (AEAT) fa molts anys que accepta 
amb normalitat aquest pagament dels tributs a través de l’Agència Tributària de Catalunya 
(ATC), en el marc de la col·laboració entre administracions. En aquest sentit, trobem 
exemples d’ajuntaments que porten molts anys ingressant els tributs a l’ATC i fins i tot en 
alguna ocasió es van trobar que, havent realitzat la consignació del pagament de l’IRPF 
dintre del termini legal a l’ATC van rebre  una proposta de liquidació de recàrrec per 
presentació fora de termini degut a que l’ATC havia efectuat amb retard l’ ingrés a l’Agencia 
Tributaria. En aquests casos van prosperar les al·legacions presentades per l’ajuntament 
fonamentades en els principis de cooperació i col·laboració entre administracions i provant 
que havien fet la consignació a l’ATC dintre del termini legal establert. L’Agencia Tributaria 
va estimar les al·legacions i va retirar la proposta de liquidació, admetent que el pagament 
realitzat a través de l’Agencia Tributaria de Catalunya s’havia efectuat en temps i forma, 
eliminant tota responsabilitat sobre l’Ajuntament.
L’actual política recentralitzadora del govern espanyol  requereix d’un compromís ferm de 
totes les institucions catalanes en la defensa de la sobirania en sentit ampli i particularment 
de la sobirania fiscal que permeti assolir un major control sobre el sistema tributari. 
L’objectiu final ha de ser la consecució d’un model tributari més just, eficient i transparent 
que reverteixi sobre el conjunt de ciutadans de Catalunya.
Per tot l’exposat, entenem que l’Ajuntament de Castellar del Vallès es troba davant una 
bona oportunitat per mostrar el seu compromís amb els organismes d’autogovern de la 
Generalitat de Catalunya, en aquest cas amb l’Agència Tributària de Catalunya, tal com ja 
han fet molts altres ajuntaments arreu del territori.
Els grups municipals d’ERC  i PDeCAT, a l’Ajuntament Ple proposa l’adopció dels següents
ACORDS:
PRIMER.- Donar compliment a l’acord pres per unanimitat del consistori castellarenc en el 
Ple del 25 de juliol del 2013 en relació al pagament d’impostos a l’Agència Tributària de 
Catalunya.
SEGON.- Instar l’equip de govern de l’Ajuntament de Castellar del Vallès perquè els 
pagaments a l’Agència Estatal d’Administració Tributària (AEAT) d’IVA i IRPF es facin a 
través de l’Agència Tributària de Catalunya.
TERCER.- Instar l’equip de govern de l’Ajuntament de Castellar perquè cerqui fórmules de 
col·laboració amb l’Agència Tributària de Catalunya que permetin millorar la gestió dels 
tributs titularitat d’ambdues administracions.
QUART.- Comunicar aquest acord a l’Agència Tributària de Catalunya, al departament 
d’Economia i Finances de la Generalitat de Catalunya, a l’Associació Catalana de Municipis i 
a la Federació de Municipis de Catalunya.

INTERVENCIONS
El regidor senyor Josep M Calaf presenta la moció.
Intervé tot seguit el regidor senyor Joan Creus,  Som de Castellar-PSC, i diu que com ja 
s’ha avançat a la Junta de Portaveus, el posicionament de l’equip de govern serà el vot en 
contra.
El nostre posicionament és el mateix que ja vam manifestar el Ple d’octubre de 2015.
Per nosaltres no hi ha cap tipus d’impediment a pagar els tributs a l’Agència Tributària de 
Catalunya, sempre que existeixin els mecanismes tècnics i legals.
Cal una lectura acurada dels articles de l’Estatut d’Autonomia. L’Agència Tributària de 
Catalunya pot exercir (com la Diputació de Barcelona) de recaptadora dels tributs locals si 
els Ajuntaments els hi deleguem. 
Per tant, ens hem de centrar als articles 204.1 i 204.2. El 204.1: A l’ATC li correspon la 
gestió, recaptació, liquidació i inspecció dels tributs propis de la Generalitat, així com 
aquells que, per delegació de l’Estat, estiguin cedits totalment.
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A l’Article 204.2 afegeix que la gestió, recaptació, liquidació i inspecció de la resta 
d’impostos de l’Estat recaptats a Catalunya correspondrà a l’Agència Tributària de l’Estat, 
sens perjudici, que aquesta pugui delegar a la Generalitat i que per via de la col·laboració 
es posin els mecanismes per fer-ho entre ambdues administracions.
És en aquest punt, per tant, on trobem que existeix el problema en els efectes alliberatoris 
que té fer el pagament a l’Agència Tributària de Catalunya per part de l’Ajuntament
Per posar un exemple clar, més enllà dels articles, aquí a l’Ajuntament de Castellar existeix 
un conveni de col·laboració, pel que la Diputació de Barcelona és l’ens recaptador en nom 
de l’Auntament. Per tant existeix un mecanisme legal en el que es relaciona l’Auntament 
amb la Diputació i per tant, quan un ciutadà paga el seu tribut, el seu impost de l’IBI per 
exemple, a la Diputació de Barcelona, té els mateixos efectes alliberatoris pel ciutadà com 
si els pagués al propi Ajuntament.
En aquest cas, no existeix la relació entre l’administració tributària de l’Estat i 
l’administració tributària de Catalunya. Per tant, el fet que nosaltres paguéssim la retenció 
de l’IRPF o l’IVA, en el cas que correspongués a l’Agència Tributària de Catalunya, no 
significaria que automàticament l’Ajuntament donés per saldat aquest pagament davant de 
l’agència tributària estatal, i per tant, en cas d’impagament per part de l’Agència Tributària 
de Catalunya a l’Agència tributària de l’Estat els efectes recaurien directament en 
l’Administració local i no a l’administració de la Generalitat. 
Per tant, per una qüestió de responsabilitat, tal com vam explicar l’any 2013 i l’any 2015, 
per nosaltres no hi ha cap problema a donar aquest cas, sempre que existeixin aquests 
mecanismes tècnics i legals, i trobem que en aquest moment encara no existeixen.
En torn de replica el senyor Josep M Calaf,  ERC, diu que la garantia la tenim amb la 
jurisprudència, estem dient que és una situació que ja s’ha donat en prous Ajuntaments i 
s’ha resolt sempre a favor de l’Ajuntament, mai a favor de l’Agència Tributària.
Tenim en la nostra disposició una llista de 82 Ajuntament que estan pagant en aquest 
moment, i passa a anomenar-los.
Crec que és més una qüestió de voluntat, i penso que en aquest moments no hi ha cap 
argument contundent ni potent com perquè això no es  pugui fer i així poder donar 
compliment a la sobirania fiscal de la mateixa manera que donem compliment a la sobirania 
cultural, esportiva, etc..
VOTACIÓ: LA PROPOSTA NO FOU APROVADA:
Vots a favor:     DEU         (10) dels regidors d’ERC, Decidim Castellar  i PDeCAT                                          
Vots en contra:  ONZE       (11) dels regidors Som de Castellar-PSC 
Abstencions :     CAP      

13.- Moció del grup municipal d'ERC sobre seguiment mocions
Qui forma part de l’Ajuntament?. La resposta raonada és que som tots. Ciutadania, entitats, 
partits, sindicats, associacions, clubs, agrupacions, ... Però si es formula aquesta pregunta 
espontàniament la majoria de respostes de bona part de la ciutadania ens diran que 
l’Ajuntament són aquells qui governen el municipi. I la resposta no depèn de quin partit 
governi el municipi. L’associació entre ajuntament i govern va més enllà de les sigles i els 
partits. Fins i tot llegint el llibret de la Federació de Municipis de Catalunya anomenat 
“L’Ajuntament fàcil” ens diu que “l’Ajuntament és la institució de govern i d’administració 
del municipi”. Si una entitat tan respectable com la FMC difon massa equívocament l’estreta 
vinculació entre ajuntament i govern no és estrany que bona part de la ciutadania en tingui 
aquesta limitada percepció.
En el millor dels casos, ens diuen que l’Ajuntament és el seu Ple. En aquest cas, malgrat ser 
una resposta massa reduccionista i poc rigorosa la podríem admetre si l’entenem com 
l’organisme que conté o expressa tota la diversitat d’opcions que la ciutadania ha escollit 
democràticament i lliurament en funció dels seus interessos, simpaties, ideologies o 
percepcions. 
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Acceptant agosaradament doncs aquesta representativitat cal convenir que el Ple no és 
només l’òrgan que legitima l’acció de govern. Ni tan sols és el que controla, regula i 
fiscalitza aquella acció de govern. És també on els grups de l’oposició, en representació dels 
ciutadans que els han escollit, formulen les seves demandes, propostes i alternatives. Tots 
aquests termes s’ha convingut en anomenar-los mocions.
La moció pretén ser, doncs, la principal aportació que poden fer els grups de l’oposició a la 
governabilitat de l’Ajuntament. I la possibilitat de fer sentir la veu de sectors importants de 
la població.
Naturalment, i en lògica estrictament democràtica, aquestes mocions s’han de sotmetre a la 
consideració de la resta de grups. La no aprovació d’una moció respon sempre a la 
correlació de forces existent i, per tant, indica més una feblesa representativa que no pas 
una feblesa en la proposta. Però, en qualsevol cas, l’aprovació implica fortalesa en 
l’acceptació política i enriquiment en l’acció de govern ja que incorpora a un major nombre 
de ciutadans. I, paradoxalment, la no execució de les propostes aprovades no tan sols 
mutila l’aportació de grups diversos sinó que desatent les expectatives d’una amplíssima 
majoria social.
Desprès de pràcticament dos anys de mandat hem constatat que el grau d’acompliment de 
les mocions aprovades és molt baix. O, en el millor dels casos, és inexistent la informació 
sobre el compliment total o parcial de la moció. I això no només hauria de decebre als 
proposants de la moció. També hauria de defraudar a tots aquells ciutadans que consideren 
que les decisions del Ple aprovades àmpliament haurien de ser ateses pel sol fet de 
respondre a les demandes d’una àmplia base social.
Votar afirmativament una moció sense intenció d’executar-la és un engany a la pluralitat 
democràtica, un menyspreu a la legitimitat del Ple i una desconsideració a la ciutadania.
Per tot això proposem la següent:

Moció SEGUIMENT MOCIONS APROVADES
ATÈS que el Ple Municipal és la màxima representació de la ciutadania expressada 
democràticament a través dels seus representants municipals. 
ATÈS que les mocions representen una de les principals formes de participació que disposen 
els grups municipals sense responsabilitat de govern.
Atès que la ciutadania té dret a saber no només quines són les propostes formulades pels 
grups municipals i quines mereixen l’aprovació del Ple sinó també el seu grau de 
compliment i execució. 
ATÈS que la Llei 19/2014, del 29 de desembre, de transparència, accés a la informació 
pública i bon govern, empara també el compliment d’allò acordat democràticament i 
lliurement en els plens municipals.
ATÈS que malgrat tot l’exposa’t anteriorment, no existeix cap llei, disposició ni normativa 
municipal que obligui ni reguli el compliment de les mocions aprovades en els plens 
municipals.
El Grup Municipal d’ERC proposa al Ple l’adopció dels següents
ACORDS:
PRIMER.- Implementar que un cop a l’any el regidor pertinent, o aquell a qui delegui 
l’equip de govern, doni compte en el Ple d’aquelles mocions aprovades amb anterioritat. En 
l’exposició caldrà detallar l’evolució en l’acompliment de cada un dels acords de les mocions 
aprovades. Aquest punt no exclou la possibilitat que els grups municipals formulin 
preguntes en els plens sobre l’evolució o l’estat de les mocions aprovades.
SEGON.- Determinar que sigui el Ple del més de juny on es doni compte de l’estat de les 
mocions aprovades i pendents d’execució.
TERCER.- Establir que sigui la junta de portaveus qui determini quan una moció ja ha estat 
implementada i executada i que, per tant, ja no calgui continuar fent-ne un seguiment. 
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Aquesta mateixa junta haurà de resoldre, per majoria simple, la finalització en el seguiment 
d’una determinada moció.
QUART.- Incorporar a la pàgina web de l’Ajuntament l’estat de cada moció aprovada. Es 
farà figurar, doncs, al costat de cada moció les següents inscripcions: Pendent d’execució 
quan la moció encara no hagi iniciat el tràmit d’execució, en tràmit quan ja hi hagi accions 
realitzades o acords acomplerts i executada quan la junta de portaveus ja hagi donat per 
complimentada totalment la moció.
CINQUÈ.- Considerar que totes les mocions aprovades des de l’inici d’aquest mandat han 
de formar part del seguiment proposat
SISÈ.- Incloure aquesta mateixa moció en el llistat a donar compte fins que la junta de 
portaveus consideri que ja estan en vigor els seus acords. Malgrat que es pugui donar per 
acomplerta, però, no es deixaran sense efecte els seus acords.
SETÈ.- Determinar que el compliment d’aquesta moció no finalitza en el mandat actual 
sinó que és prolonga en els mandats vinents. Si una futura correlació de forces fos contraria 
a algunes mocions aprovades en aquest mandat, simplement caldria portar les mocions no 
assumibles a un nou ple per tal que una nova majoria simple les revoqui o les ratifiqui.

INTERVENCIONS
El regidor senyor Josep M Calaf presenta la moció.
Per Som de Castellar-PSC, el regidor senyor Aleix Canalis diu que el nostre grup 
municipal votarà en contra d’aquesta moció, ja que pretén traspassar a l’equip de govern 
una de les feines que li pertoquen als grups de l’oposició, com és la de fiscalitzar l’acció de 
govern.
El nostre grup té la percepció que des dels diferents grups municipals hi ha una capacitat 
ingent de proposar la creació de comissions de control a l’acció del govern municipal i un 
cop es constitueixen i es convoquen, la participació dels grups tendeix a ser testimonial, el 
dia que hi assisteixen. 
De vegades sembla que els faci mandra de participar en espais de treball que vostès 
mateixos han  demanat que es creessin.
És per aquest motiu, que en aquest cas, el nostre grup els cedeix l’iniciativa de treballar en 
el seguiment de l’estat d’execució de les mocions que s’aprovin, i podran comptar amb la 
nostra presència si tenen a bé de convidar-nos-hi.
Per Decidim Castellar intervé el regidor senyor Jordi Uyà,  i diu que tot i que veiem de 
bon grat aquesta iniciativa amb voluntat de control de les mocions presentades al Ple, a fi i 
efecte que es constati el seu acompliment, ens semblen necessàries unes modificacions, i 
així us ho hem manifestat, en els acords per manera que no sobrecarreguem els Plens i 
només en cas d’incompliment dels acords de les mocions s’en pugui fer esment en un Ple 
per a tal de deixar constància oberta i pública a la ciutadania. Creiem que hem d’anar més 
per a cercar i optimitzar els sistemes automàtics de transparència digital més adequats per 
a donar  resposta de si els acords s’han acomplert o no. Ens fa por que la formula aportada 
per ERC incrementi el discurs però no l’efectivitat. Estem disposats, però, a estudiar-la 
conjuntament si la posposem per trobar una fórmula més adient. Si no és així, el nostre 
vot, serà l’abstenció.
En torn de replica el regidor d’ERC  senyor Josep M Calaf intervé per dir que troba 
exagerada la intervenció del portaveu del grup de Som de Castellar-PSC sobre la no 
assistència a les comissions, evidentment que no donem abast a totes les mocions i en 
algunes no hi hem pogut assistir, però d’això a no assistir-ne a cap es totalment fals.
Lamentem molt que una moció que en un principi no pretén fiscalitzar sinó simplement 
executar allò que s’ha aprovat, no pugui prosperar.
VOTACIÓ: LA PROPOSTA NO FOU APROVADA:
Vots a favor:     SIS          ( 6) dels regidors d’ERC i  PDeCAT
Vots en contra:  ONZE       (11) dels regidors Som de Castellar-PSC 
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Abstencions :     QUATRE    ( 4) dels regidors Decidim Castellar

14.- Moció del grup municipal Som de Castellar-PSC sobre la millora del   
        finançament de les escoles bressol
ATÈS que l'EAC (art. 84.2 i 131), com la Llei 12/2009, de 10 de juliol, d'Educació, al seu 
art. 198, recullen al seu articulat que l'ensenyament 0-3 en tant que no és programàtic ni 
ve condicionat a l’obtenció de titulació, és de competència exclusiva de la Generalitat de 
Catalunya. Aquesta obligació de sosteniment s'ha d'articular, tal i com estableix la llei, 
mitjançant els convenis que el Departament d'Ensenyament signava amb els ens locals.
ATÈS que la relació convenial entre Generalitat i ajuntaments es va trencar a partir del curs 
2012-2013, quan la Generalitat va deixar de complir amb les previsions pressupostàries de 
la institució. 
ATÈS que el Departament d'Ensenyament de la Generalitat de Catalunya va reconèixer (el 3 
d’octubre 2016) en un document enviat al Tribunal Superior de Justícia de Catalunya (TSJC) 
que van transferir més de 81 milions d'euros que estaven assignats a les escoles bressol 
públiques cap a l'escola concertada, tractant-se de les partides previstes pels anys 2012 i 
2014, en concret, més de 42,7 milions l'any 2012 i 39 milions més en el 2014 i que el 
transvasament d’aquestes partides de les públiques a les concertades va significar que les 
llars d'infants perdessin entre el 85 i el 90% dels recursos econòmics que havien de rebre.
ATÈS que les Diputacions han hagut d'acudir en auxili dels municipis, però assignant 
ràtios/alumne molt inferiors a les que estaven cobertes pressupostàriament (875€ Lleida, 
Girona i Barcelona, i Tarragona en funció matrícula).
ATÈS que el finançament de les places de 0 a 3 anys ha passat en els últims anys de 1.800 
euros per alumne i any a zero per part del Govern autonòmic. 
ATÈS que la Generalitat ha trencat el principi de confiança legítima dels ajuntaments 
demandants, envers una política de corresponsabilització pública d'assistència a l'educació 
0-3.
ATÈS que el Govern està reduint o fins i tot anul·lant les possibilitats de molts infants 
d'accedir a una educació de qualitat, fonamental i decisiva en aquest tram d’edat.
ATÈS que són els ajuntaments, amb l’ajut de les famílies, qui estan suportant el 
sosteniment de les escoles bressol municipals.
ATÈS que des del Grup Municipal Socialista reivindiquem que l'educació és l'element que ha 
de vertebrar qualsevol projecte de futur per a un poble, ciutat o país, i que la inversió en 
l'escola pública és la millor garantia per mantenir una societat cohesionada i amb igualtat 
d'oportunitats, per tot això, creiem i defensem que ha de ser prioritat del Govern l'educació 
pública en general i la de la petita infància en particular i proposem al Ple de l’Ajuntament 
l’adopció dels següents
ACORDS:
PRIMER.- Que el Departament d’Ensenyament elabori una nova proposta de 
corresponsabilització de costos i de sosteniment i de places per a infants de 0 a 3 anys en 
llars d’infants de titularitat municipal per al curs 2016-2017 que inclogui el compliment de 
la Llei 5/2004, del 9 de juliol, de creació de llars d’infants de qualitat, i la Llei 12/2009, del 
10 de juliol, d’educació, el principi de suficiència financera i la subvenció de llars d’infants 
d’iniciativa social.
SEGON.- Recuperar la subvenció per a escoles bressol d'abans de la crisi i que el 
finançament de les públiques torni a mans de la Generalitat que és la que en té les 
competències.
TERCER.- Donar trasllat d'aquest acord al Govern de la Generalitat, al Parlament de 
Catalunya, a l'Associació Catalana de Municipis i a la Federació de Municipis de Catalunya.

INTERVENCIONS
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La regidora senyor M Antònia Puig,  Som de Castellar-PSC presenta la moció dient que 
avui portem a aprovació a Ple una moció sobre la millora del finançament de les escoles 
bressol.
I ho fem perquè pensem que és important recordar i reclamar a la Generalitat als 
compromisos que va assumir en l’Estatut d’autonomia i en la llei d’educació de juliol de  
2009 on es recull en el seu articulat que l’ensenyament 0-3 es de competència exclusiva de 
la Generalitat de Catalunya i que l’obligació de sosteniment s’ha d’articular per mitja de 
convenis que el Departament d’ensenyament ha de signar amb els ens  locals.
Fem una mica d’història:
Durant el curs 2012-2013 la Generalitat deixa de complir  les previsions pressupostaries 
que havia anat realitzant fins el moment amb els ajuntaments. 
A partir d’aquest moment les Diputacions assumeixen un programa complementari de 
finançament per les escoles bressols municipals però les seves aportacions son molt 
inferiors a les que atorgava la Generalitat. Passem al començament de 1800 € a 875€ 
d’aportació de les diputacions per infant. La quantitat d’aquests ajuts deixen de revertir en 
els municipis per altres actuacions i les nostres escoles bressol deixen de percebre 925€ per 
infant. Amb una matricula de 149 alumnes el curs 2012-2013 vàrem deixar d’ingressar 
137.832. I això és el que ha anat passant fins el curs actual.
El 3 d’octubre de 2016 el departament d’ensenyament de la Generalitat reconeix  en un 
document enviat al Tribunal Superior de Justícia de Catalunya que va transferir més de 81 
milions d’euros que estaven assignats a les escoles bressol públiques cap a l’escola 
concertada, tractant-se de les partides previstes pels anys 2012 i 2014, en concret, més de 
42,7 milions l'any 2012 i 39 milions més en el 2014 i que el transvasament d’aquestes 
partides de les públiques a les concertades va significar que les llars d'infants perdessin 
entre el 85 i el 90% dels recursos econòmics que havien de rebre.
Des de el grup municipal socialista reivindiquem que l’educació  és l'element que ha de 
vertebrar qualsevol projecte de futur per a un poble, ciutat o país, i que la inversió en 
l'escola pública és la millor garantia per mantenir una societat cohesionada i amb igualtat 
d'oportunitats
Que malgrat l’educació infantil és una etapa no obligatòria, en la que no tots els infants 
s’han d’escolaritzar, el que cal garantir és el dret a l’educació per a tots els infants, per tant, 
que totes les famílies tinguin la possibilitat de gaudir d’atenció educativa per pels seus fills i 
filles i de rebre suport en la seva funció educadora.
per tot això, creiem i defensem que ha de ser prioritat del Govern l'educació pública en 
general i la de la petita infància en particular. A continuació fa lectura dels acords:
Per ERC intervé el regidor senyor Rafa Homet,  per dir que aquesta és una moció a la 
qual ens agradaria adherir-nos i votar-hi a favor si no fos pel context i la intenció. 
Vaig a pams:
- Estem d’acord en que es millori el finançament de les escoles bressol municipals i es 
retorni a la política de terços en el finançament? Sí, i tant. I no només això:
- Estem d’acord en que les condicions laborals i salarials de les mestres, TEI i personal 
docent de les EBM s’equiparin a les de primària? Sí, evidentment, a igual formació i igual 
treball, salari igual.
- Estem d’acord en que els municipis exerceixin d’administració educativa de primer nivell i 
corresponsables en la planificació educativa del municipi i en l’elecció dels equips de 
direccions dels centres educatius? Sí, evidentment.
Llavors, quin problema veiem a aquesta moció? Per què ens abstindrem?
Doncs que respon a l’estratègia de la FAES d’escanyar socialment el país i donar les culpes 
a l’independentisme, estratègia a la qual, evidentment, no contribuirem a alimentar.
M’explico pel que fa al context.
En el context de les polítiques d’austeritat que imposa Europa, l’estat decideix centrifugar el 
deute cap a allò que vostès anomenen autonomies -excepte el país basc i Navarra, que 
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tenen concert econòmic i, per tant, no els afecta- No és casual aquesta decisió, i no ho és 
per diversos motius:
-Les competències que gestionen les Comunitats Autònomes són, bàsicament, educació, 
cultura, sanitat, serveis socials... i tot allò que el neoliberalisme veu com a «despesa». No 
cal tocar, per tant, el nucli dur de la despesa militar o dels negocis de l’Íbex com l’AVE.
Per tant, és l’estat qui decideix que qui més ha de retallar són les autonomies, i encara hi 
afegeix uns agreujants: 
El govern del Sr Zapatero (PSOE), el 2011 deixa de pagar 57m€ per als alumnes de 3 a 6 
anys: recordem que l’etapa 3-6 no està reconeguda com a obligatòria i, per tant, depèn de 
subvencions estatals. Si es vol mantenir la gratuïtat de I3, I4 i I5, la Generalitat ha 
d’assumir els costos que l’estat no paga. Perillen els serveis bàsics del Servei d’Educació de 
Catalunya.
El 2012 el govern del PP suprimeix els 17M€ per ajudes del 0-3.
I això tenint en compte l’increment del 33’4% de nens escolaritzats a l’etapa 0-3 del 2009 
enfront del 36% del 2014. En aquest període de creixement és quan l’estat ens deixa sense 
un euro. 
Hi ha un detall bàsic i obvi que no hauríem de perdre de vista: els diners surten de la 
butxaca dels ciutadans en forma d’impostos. No són les administracions que obren un 
calaixet i es troben els diners dels quals podran disposar durant l’exercici pressupostari. No 
va així, la cosa.
I qui decideix quants diners rep cada administració? El govern central, evidentment.
I què decideix aquells anys? No oblidem que no estem parlant d’ara: la moció ens situa 
entre els anys 2012 i 2014, més enllà encara del pacte de l’estatut del 2006 on el PSC ens 
vol situar a veure si entén què ha passat.
Doncs el govern decideix augmentar els recursos a les Diputacions -que controlava 
políticament- i disminuir-ne a la Generalitat, que no controla políticament.
Aquí el relat que vostès expliquen a la moció patina una mica: no és exactament veritat que 
les Diputacions hagin d’acudir en auxili dels municipis. Hi ha un acord entre les diputacions i 
la Generalitat, que no és ben bé el mateix, vist el nou repartiment de recursos que fa 
l’estat.
Ara vostès ens diuen que condemnen una elecció dolenta entre tots els mals possibles. Què 
havia d’haver fet el Departament davant aquesta elecció?
- deixar de pagar les nòmines dels mestres de les escoles concertades, que és el gran gruix 
dels 81 milions d’€ transferits a la concertada que vostès denuncien als atesos d’aquesta 
moció? De veritat creuen que podem votar a favor de demanar que les mestres del Casal i 
la Immaculada no havien d’haver cobrat la seva nòmina els anys 2012 i 2014 per tal que 
l’Ajuntament de Castellar cobrés la subvenció? Que la festa l’havien d’haver pagat ells?
Mirin, no és entrarem en aquesta moció tramposa.
No era d’educació on s’havia d’haver retallat.
I no busquin aquí suport a la tasca de la consellera Rigau. Defensarem i ens solidaritzarem 
amb ella per la seva actuació el 9 de novembre, però no compartim en cap cas la seva visió 
i acció a la conselleria.
El que estem dient és que no volem entrar en la dialèctica que vostès ens proposen.
Dèiem al principi que el context d’aquesta moció era i és important. El 2012 l’índex de 
percepció de la corrupció a l’estat espanyol era equiparable al de Botswana. Esclatava, per 
exemple, el cas Mercuri. Cas palau, cas Pretoria, Pokémon, Bankia... saqueig sistemàtic 
dels fons públics. És d’aquí o del pressupost de defensa que s’havien d’haver tret els diners 
per a educació. O de la supressió de ministeris sense competències, com ja demanàvem 
aleshores.
Mirin, la setmana passada sortia a la llum que la ministra de Fomento Magdalena Álvarez va 
regalar 1500 milions d’euros a Abertis perquè els catalans no passem prou per l’AP7. Si 
passem, paguem. Si no, també. Això, per a que se’n facin una idea, equival a les beques 
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per a escolarització de 0-3 de la Diputació per a tota la demarcació de Barcelona pels 
propers 500 anys.
Entenen ara per què els diem que el context d’aquesta moció ens impedeix votar-hi a 
favor? Ens abstindrem.
Mirin, els diners públics han d’anar on cal, siguin de l’Ajuntament, la Diputació, la 
Generalitat, l’Estat o la unió Europea.
Volíem aleshores i volem encara ara més recursos a Ensenyament. El departament no ha 
pagat mai la nòmina del personal de les escoles bressol municipals. I volem que s'acordi a 
la Comissió Mixta Ensenyament-entitats municipalistes criteris de coresponsabilització del 
departament en el sosteniment de les llars d'infants municipals.                       
Per cert, si realment volen que no s’anul·lin les possibilitats de molts infants d’accedir a una 
educació de qualitat, fonamental i decisiva en aquest tram d’edat apliquin la tarifació social 
de veritat que els estem demanant, com molt bé ha entès i vist Barcelona.
A continuació per Decidim Castellar, la seva regidora senyora Elisenda Alamany intervé 
tot dient que l’educació infantil de primer cicle és un àmbit estratègic fonamental a l’hora de 
promoure els drets i les oportunitats dels infants i a banda de ser un recurs bàsic per a les 
famílies per conciliar la seva vida laboral i familiar, aquest àmbit ofereix als infants 
oportunitats de desenvolupament personal, social, cognitiu i emocional.
Des de la perspectiva de les polítiques públiques, les mesures de reducció del dèficit i de 
contenció de la despesa pública en matèria d’educació han afectat notablement la inversió 
pública en aquest àmbit, fonamentalment per part del Departament d’Ensenyament, que ha 
reduït progressivament les partides pressupostàries destinades a subvencionar l’oferta 
pública i privada (que, en part, procedien de fons de l’Estat específics per a l’educació 
infantil, que s’han suprimit). És una qüestió de contenció pressupostària? Pot ser. I una 
qüestió ideològica? Segurament. Crec que tothom ho va entendre quan vam saber que la 
conselleria d'Ensenyament va reconèixer en un document enviat al Tribunal Superior de 
Justícia de Catalunya (TSJC) que van transferir més de 81 milions d'euros que estaven 
assignats a les guarderies públiques cap a l'escola concertada els anys 2012 i 2014 i que el 
transvasament d’aquestes va significar que les llars d'infants perdessin entre el 85 i el 90% 
dels recursos econòmics que havien de rebre. 
Davant d’un embat ideològic aprofitant un escenari real d’austeritat la inversió pública 
destinada a l’educació infantil de primer cicle s’ha vist afectada de la mateixa manera que 
altres àmbits del sistema educatiu considerats com a no nuclears (activitats 
complementàries, activitats extraescolars, etc.) o que no atenen necessitats considerades 
més inajornables (equipaments escolars, etc.). Per al sector públic, el resultat d’aquesta 
reducció del finançament de l’educació infantil de primer cicle per part del Departament 
d’Ensenyament ha estat la modificació del model de cofinançament a terços vigent fins 
aleshores entre l’Administració educativa, els ajuntaments i les famílies. D’una banda, les 
diputacions catalanes han assumit la despesa que el Departament d’Ensenyament transferia 
als ajuntaments, un cop ja reduït a més de la meitat l’import a finançar per alumne i curs. 
I, d’altra banda, com a conseqüència d’aquesta reducció, per garantir la sostenibilitat 
econòmica del servei, nombrosos ajuntaments com el nostre han incrementat la partida 
pròpia, si han tingut capacitat financera, i majoritàriament han incrementat les quotes que 
han de satisfer les famílies. Aquest increment de quotes dificulta l’accessibilitat econòmica 
al conjunt de l’oferta de les famílies socialment menys afavorides i ha coincidit amb la 
supressió de les subvencions que el Departament d’Ensenyament destinava als ajuntaments 
titulars de llars d’infants per a l’escolarització d’infants de 0 a 3 anys que es trobessin en 
situacions socioeconòmiques desfavorides i amb el fet que molts ajuntaments no han 
desplegat encara prou mesures amb fons “propis” d’accessibilitat econòmica a l’oferta 
(convocatòries de beques i ajuts, bonificacions i exempcions, sistemes de tarifació social, 
etc.). En definitiva, i en general, l’educació per a qui se la pugui pagar. És per això que 
votarem a favor de la moció, perquè creiem que ja n’hi ha prou d delegar als ajuntaments 
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les responsabilitats que no els són competencials i, per tant, cal revertir l’asfíxia a què 
mesures com aquestes sotmeten els nostres municipis. 
Pel PDeCAT, la regidora senyora Bea Garcia,  intervé i diu que ens sembla incoherent que 
es recorrin els compromisos adquirits per l’estatut d’autonomia quan el seu partit es va 
ocupar de retallar i rebaixar els continguts d’aquest estatuts, també ens sembla d’una 
incoherència absoluta que un mateix partit voti en contra dels pressupostos més socials 
aprovats pel Parlament de Catalunya i després vingui al ple municipal ha presentar una 
moció que implica forçament una dotació econòmica d’aquell mateix pressupost contra el 
que han votat. D’altra banda volem deixar constància que la Diputació de Barcelona, com 
bé ha reconegut el regidor d’Esquerra Republicana va assumir part d’aquestes subvencions , 
ja fa anys, i finalment hem vist com a l’ajuntament de Castellar tenim un superàvit 
important  de partides que no s’han executat i que ara dedicarem a eixugar deute amb 
aquest diners. És per aquest motiu que el nostre vot serà negatiu.
Intervé el senyor Alcalde per  dir al grup de PDeCAT, que està fent trampes.
Dir que en relació al punt de l’ordre del dia que feia referència al tancament pressupostari, 
és curiós que només ens fixem en les partides que tenen a veure amb el romanent, però 
ningú s’ha fixat amb les partides que han tingut més despesa, que han estat executades 
per sobre del que estaven inicialment previstes. 
Dir també que les partides estan vinculades unes amb les altres i per tant el que no es 
poden comparar i per tant aleshores, de manera global veurien que si, que no s’ha esgotat 
tot el pressupost, però no per aquest motius. El pressupost d’educació s’ha esgotat com 
també el d’igualtat, com el d’habitatge, cultura, s’han esgotat perquè hi ha vinculacions de 
partides i per tant no ens hem de fixar partida per partida, sinó que ens hem de fixar amb 
les vinculacions que tenen les diferents partides i si tenen un sobre escreix o no.
També val a dir que l’Ajuntament de Castellar signa un conveni que ens va permetre posar 
en marxa un servei, que aleshores no era pública, i que gracies a les mesures preses per la 
Generalitat per tal de generar places d’escola bressols, va permetre poder fer-ho.
Amb una situació financera complicada varem haver de fer front als sous de les persones 
que estaven treballant a les escoles bressol, perquè la Generalitat estava incomplint els 
compromisos relatius a l’escola bressol, i això ni es menciona.
Dir que els diners de la Diputació de Barcelona son els diners dels Ajuntaments i aquests 
diners que es destinen a això, per part de la Diputació, es podrien destinar a moltes altres 
competències, per tant el que s’està fent és una suplència de la generalitat de Catalunya 
amb una competència que és seva, i per això en el seu dia, el nostre Ajuntament es va 
presentar en un contenciós administratiu amb d’altres ajuntament en contra de la 
generalitat perquè havia incomplert un dels seus compromisos.
Se’m fa difícil pensar com algú no pot votar a favor d’aquesta proposta de resolució en 
aquesta actual tessitura, i tenint en compte a més a més que tenim els pressupostos mes 
socials de la història.
Per grup d’ERC el regidor senyor Rafa Homet,  intervé i diu que hem tingut un romanent 
de 8 milions i mig d’euros en despeses, per tant ja se que les partides estan vinculades, se 
que hi ha hagut al darrera un treball important,  amb la informació que ens han facilitat fer 
aquesta vinculació és relativament fàcil, en alguns llocs on era  evident que podria haver-hi 
aquesta possibilitat de vinculació, la cosa ha saltat de la llista.
Pel que fa a la intervenció de la regidora Alamany dir-li que els tòpics estan molt be, però 
en cap cas he parlat de la voluntat o no voluntat de convergència alhora de defensar 
l’escola pública.
Val a dir que mentre hi hagi despesa militar, elevada, mitjana o molt baixa, em costarà 
molt defensar qualsevol retallada en educació, perqupe em sembla molt evident on han 
d’haver-hi les retallades.
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Des d’ERC sempre defensarem l’escola pública ens trobaran amb tot el suport de l’escoles 
0-3 , les escoles bressol municipals, i per tant ens possem a disposició per suport, no ens 
esperim per aprovar mocions d’aquest tipus.
Alcalde torna a intervenir per insistir en que l’ajuntament te un convnei signat amb la 
generalitat de Catalunya pel finançament de les escoles bressol que es va incumplir.
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT:
Vots a favor:     QUINZE      (15) dels regidors Som de Castellar-PSC i Decidim Castellar,  
Vots en contra:  DOS           ( 2) de les regidores del PDeCAT 
Abstencions :    QUATRE       ( 4)  dels regidors d’ERC      
   

15.- Assumptes sobrevinguts
No n’hi ha

16.- Precs i Preguntes
Pel Grup d’ERC es presenten tres precs o suggeriments
El primer el presenta el regidor Sr. Josep M Calaf,  i diu:
“En referència a la moció "No puc esperar", presentada per ERC Castellar dirigida a 
persones amb malalties digestives, en el mes de març del 2016, "avui fa un any", que va 
ser aprovada per unanimitat, ja vam formular pregunta a l'equip de govern sobre la situació 
de l'esmentada moció en el Ple del mes de setembre del 2016. La resposta del Sr. Canalis:
"En data 20 de setembre es rep resposta de l'ACCU confirmant que ja estem adherits, així 
mateix ens comuniquen que en acord que els van transmetre, ja forment part formalment 
de la xarxa però per ratificar-ho és necessari un acord de la Junta de Govern Local 
demanant l'adhesió, per tant a part d'aquí el que farem és per una banda aprovar l'acord i 
notificar-ho a l'ACCU, concretar la llista d'equipaments municipals que participaran en 
aquesta proposa de manera activa, enviar el llistat de totes les instal·lacions que 
participaran en aquest projecte amb les seves adreces, portar a terme la difusió pels 
mitjans de comunicació locals de l'adhesió del projecte i el significat del mateix fent la 
creació d'un grup de voluntaris que impulsin la campanya No Puc esperar Castellar del 
Vallès, la col·locació en un lloc ben visible de cada instal·lació de l'adhesió al projecte, i un 
cop es posi en marxa tota la campanya es difondrà a través de tots els comerços de la Vila 
per tal d'aconseguir la seva participació"
En quina situació ens trobem després d'un any de l'aprovació de la moció, i després de 8 
mesos d'estar adherits al programa??
Respon el regidor senyor Aleix Canalis,  Som de Castellar-PSC,  dient que des del mes de 
setembre les accions que s’han dut a terme han estat les següents:
Es va notificar l’acord de la JGL tal i com ens van demanar des de l’Associació de malats de 
Crohn i Colitis Ulcerosa (ACCU Catalunya) el passat  mes de setembre.
Es van notificar totes les instal·lacions que inicialment formarien part del projecte un total 
de 30 equipaments municipals. 
Llista d’equipaments adherits al projecte “No puc esperar!” a Castellar del Vallès:

 Ajuntament de Castellar del Vallès
 Ateneu (Sala de Petit Format)
 Auditori Municipal Miquel Pont
 Biblioteca Municipal Antoni Tort
 Camp de futbol Pepín Valls
 Casal d’Avis Catalunya
 Casal d’Avis de la Plaça Major
 Centre d’Atenció Primària
 Centre de Serveis
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 Edifici El Mirador
 Escola Bonavista
 Escola Bressol Municipal Colobrers
 Escola El Sol i La Lluna
 Escola Emili Carles Tolrà
 Escola Joan Blanquer
 Escola Mestre Pla
 Escola Municipal d’Adults
 Escola Municipal de Música Torre Balada
 Escola Sant Esteve
 Espai Tolrà
 Ludoteca Municipal Les 3 Moreres
 Mercat Municipal
 Pavelló Esportiu Dani Pedrosa
 Pavelló Esportiu Joaquim Blume
 Pavelló Esportiu Puigverd
 Pistes municipals d’atletisme
 Policia Local
 Ràdio Castellar
 Regidoria de Manteniment

El mes de novembre ja es van rebre les etiquetes identificadores i ja estan col·locades a 
totes les instal·lacions municipals, inclòs l’ambulatori i les escoles a les que se’ls hi va 
explicar en què consistia i el que havien de fer en el cas que una persona els demanés 
utilitzar el serveis.(el que passa és que les etiquetes son molt petites i en veuen poc)
Així mateix en l’Actual del 2 de novembre i en la web municipal es va fer difusió de la 
campanya.
D’altra banda, a nivell comercial és va informar mitjançant correu electrònic de la iniciativa 
a tots els bars i restaurants del municipi, i de moment tres establiments s’han mostrat 
interessats en col·laborar.

El segon el presenta el regidor Sr. Ferran Rebollo, i diu:
“En el Ple del 23 de febrer de 2016, avui fa més d'un any, el grup d'ERC de Castellar, vam 
presentar per ser aprovada una moció que feia referència a la creació d'un geoportal per tal 
de Promocionar i dinamitzar les activitats industrials dels nostres Polígons i del nostre teixit 
comercial urbà.
Aquesta moció va ser desestimada per l'equip de govern el que ens demanava i al·legava 
segons consta amb acta que "retiréssim aquesta moció, tenint en compte que els acords 
que es proposen ja s'estan treballant a través d'un Geoportal propi que té l'Ajuntament, i a 
través de la plataforma que ens ofereix el Consell Comarcal, en la qual es recull informació 
de tots els polígons del Vallès Occidental", "no té massa sentit presentar la moció quan ja hi 
ha un compromís i els tècnics hi estan treballant”.
El passat dia 8 de febrer de 2017, en convocatòria de la comissió d'economia, sectors 
estratègics i polígons industrial, en el punt 4 de l’ordre del dia:
4. Estat Projectes: Senyalització Polígons (que per cert també fa més d'un any que ERC 
vam presentar la moció referent a la senyalització i encara no tenim res visible) i Geoportal
La resposta al tema del Geoportal per part del regidor va ser que dins del mes de març es 
faria la presentació del GEOPORTAL, recordem que era dins la comissió d’economia sectors 
estratègics i polígons industrials.
Efectivament el dia 1 de març del 2017, es fa a la presentació del GEOPORTAL amb la 
sorpresa que del geoportal d'activitat dels nostres polígons industrials i del nostre teixit 
comercial "ni rastre ni una sola menció en l'exposició", entenem que el regidor Joan Creus 
devia quedar tan sorprès, com jo mateix i d'altres persones que van assistir a l'exposició del 
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Geoportal.
La pregunta és obvia al mateix temps que imprescindible, i esperem que la resposta no 
sigui que s'està treballant i que està prevista la seva execució dins el 2018, parlaríem de 
més de 2 anys de treball, i les conclusions que podríem treure és, com diu la dita, "el més 
calent és a l'aigüera".
En quina situació es troben els treballs del Geoportal referent als polígons i comerç urbà??
Entenen que tots els projectes deuen estar planificats per dur a terme un treball amb 
garanties i qualitat. Quina data prevista de finalització tenen??
Respon el regidor senyor Aleix Canalis,  Som de Castellar-PSC,  dient que el geoportal es 
va iniciar amb la introducció de tota la informació urbanística, informació relativa també a 
altres aspectes de la gestió ordinària d’aquest Ajuntament.
El que si que li puc dir és que els mes de 600 punts que s’estan treballant i que estan 
entrats dins del sistema geoportal es faran seran visibles al públic a partir del mes de maig, 
tenint en compte que hi ha aspectes tècnics com ubicacions de punts concrets que quan es 
visualitzen no s’acaben d’estar bé i s’està fent la ubicació acurada d’aquest punts.
L’últim el presenta el regidor Sr. Rafa Homet, i diu:

 La matinada del dia 12 de març cremaven contenidors al c/ Alguer, afectant 
mobiliari urbà i cotxes allà aparcats.

 Creix la preocupació pels actes vandàlics i les bretolades que s'estan patint en els 
darrers mesos a Castellar del Vallès. L'Ajuntament va gastar el 2016 un total de 
30.415 euros en la reparació d'actes de vandalisme a la via pública. (l’Actual, 23 de 
febrer de 2017)

 El 25 de febrer es feien pintades i destrosses a la façana de l’esplai Sargantana, en 
el comunicat l’esplai denunciava que no és un fet aïllat que va vinculat també a 
petits furts.

 La nit del 21 al 22 de gener al parc de Colobrers es van generar desperfectes per 
valor de més de 5.000 euros en dos fanals i la tanca perimetral que separa el parc 
de les pistes municipals d'atletisme, en una acció protagonitzada per diverses 
persones, una de les quals s’ha identificat com un jove de 19 anys.

 Al desembre hi va haver un enfrontament, que afortunadament no va anar a més, 
entre joves que estaven destrossant els llibres de la biblioteca-nevera comunitària 
que l’assemblea llibertària havia instal·lat a la plaça Major i un parell de membres 
d’aquest col·lectiu.

Voldríem compartir la preocupació que ens suposa aquests fets encadenats i els 
paral·lelismes que, inevitablement, establim amb l’any 2003... amb l’institut molt per sobre 
de la seva capacitat, les dades preocupants que mostra l’estudi de salut de joves de 
4t d’ESO.
Entenem que som davant un exemple clar de fracàs escolar, atès que el primer objectiu del 
currículum de secundària és
“Assumir amb responsabilitat els seus deures i exercir els seus drets respecte als altres, 
entendre el valor del diàleg, de la cooperació, de la solidaritat, del respecte als drets 
humans com a valors bàsics per a una ciutadania democràtica.”
I, per tant, el Grup Municipal d’Esquerra Republicana de Catalunya formula la següent 
pregunta a l’actual grup de govern:”
A banda de les actuacions policials pertinents, voldríem saber si compartim amb l’actual 
grup de govern la visió que aquests fets no són aïllats i esporàdics i que demanen una 
actuació socioeducativa.
En cas afirmatiu, quina estratègia es seguirà? Quines accions es pensen emprendre al 
respecte?
Respon el regidor senyor Aleix Canalis,  Som de Castellar-PSC,  dient que:

1) No compartim amb el seu grup que aquests actes “no són aïllats i esporàdics”.
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Creiem que, tot i que els fets s’han produït en un període curt de temps i de manera 
consecutiva, no tenen cap relació entre si, tal i com es desprèn de les diligències policials.
Així mateix, discrepem del seu argument simplista i reduccionista que intenta vincular 
aquests fets amb un suposat fracàs escolar o als resultats de l’estudi d’hàbits de salut en 
joves, ja que la majoria de fets s’han realitzat, o tenim la presumpció que han estat 
realitzats, per majors d’edat.
2)  Malgrat no compartim la seva diagnosi general, s’està treballant des dels diferents 
recursos i serveis municipals per tal d’analitzar cada cas en concret i intervenir de la forma 
més eficient i eficaç. La comissió de salut i de prevenció de violència està treballant per a 
implementar programes concrets que fomentin el respecte per l’espai públic i la convivència 
al nostre municipi.
En aquest sentit els instem a no crear una alarma social i a estigmatitzar determinats 
col·lectius, per culpa d’un reduït nombre de vàndals, i els convidem a continuar treballant i 
millorant els programes d’intervenció que ja estan en marxa.

Pel Grup d’ERC, el regidor senyor Josep M Calaf, presenta el següent suggeriment:
Fa unes setmanes que l’equip de govern ens va convocar per fer-nos saber les 
modificacions que es pensaven realitzar entorn de la bassa de la plaça Catalunya, en la 
reunió sens informa que aviat començarien  els treballs per convertir la bassa de la plaça 
Catalunya en un espai de jocs d’aigua, es justifica l’actuació dient que la bassa s’havia 
convertit amb els anys en una instal·lació obsoleta, amb un alt cost de manteniment i 
neteja i que les modificacions permetien donar-hi un nou ús per a infants i joves. 
Posteriorment i en la fase d’informar-nos sobre les modificacions proposades hem descobert 
algunes anomalies que podríem qualificar fins i tot de greus. La primera d’elles és que la 
plaça Catalunya forma part del catàleg de bens protegits  i la seva fitxa es -06/063 en recull 
les seves característiques .
En l’apartat àmbits de protecció i objecte diu textualment:
Es protegeix l’ordenació de la plaça i els seus trets compositius més significatius, al nostre 
entendre és evident que el principal tret és la bassa, però en l’apartat regulació de les 
intervencions diu; reformar la làmina d’aigua per millorar-ne el manteniment i la 
sostenibilitat de la mateixa, aquest punt és encara menys qüestionable, ja que parla 
explícitament de reformar, no d’eliminar. Suposem que ningú defensarà que uns  jocs 
d’aigua temporals mantenen la característica de la làmina d’aigua actual, però seria menys 
bel·ligerants si la comissió del patrimoni arquitectònic i arqueològic de Castellar del Vallès 
ho hagués validat en base a un criteris tècnics que a nosaltres sens escapen .
Aquesta comissió creada pel mateix Ajuntament ha d’assumir la funció de vetllar pel 
compliment de la protecció i conservació dels bens inclosos en el pla especial de catàleg de 
béns a protegir. La comissió haurà e valorar les intervencions conforme al nivell de 
protecció i normes d’intervenció dels elements catalogats funcionant com un instrument àgil 
i obert de control de les intervencions que sobre aquests bens s’hagin d’efectuar. Però la 
nostra sorpresa augmenta quan sabem que la citada comissió no ha estat informada 
prèviament de les actuacions proposades i que per tant no ha emès una opinió tècnica que 
avali la intervenció proposada, fins i tot  ja hi ha alguna opinió personal de la permanent 
que desaprova totalment la modificació, per tot plegat suggerim que la comissió  es 
pronuncií ràpidament sobre les obres de la plaça Catalunya i si el seu informe és negatiu, 
malgrat que no sigui vinculant demanem que es parin immediatament les obres ja que 
persistint les actuacions previstes podria reportar conflictes legals i repercussions socials i 
econòmiques desfavorables pels interessos d’aquest ajuntament.
Pel Grup d’ERC, el regidor senyor Ferran Rebollo, presenta el següent suggeriment
El passat dissabte 25 de març el mercat municipal es va despertar amb  diferents fuites 
d’aigua a la planta de càrrega i descàrrega, en una d’aquest fuites l’aigua cau sobre la caixa 
de registres elèctrics del mercat, segons ens comenten no és un cas aïllat, ja fa molts 
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mesos que van informar a l’ajuntament sobre aquest fet. Fa 15 dies es va procedir a 
reparar aquest problema però sembla que no ha estat solucionat. S’imaginen que podria 
passar si l’aigua entres dins l’armari de registres elèctrics?, doncs possiblement es quedaria 
el mercat sense llum, càmeres frigorífiques aturades, etc., amb la conseqüent pèrdua de 
gènere alimentari dipositat. A més tenint en compte que aquest armari esta situat a la zona 
de càrrega i descàrrega, per tant és un lloc habitual de pas i podria acabar lamentablement 
amb una greu tragèdia, per tot això demanem celeritat amb aquesta qüestió, no ens podem 
permetre que aquestes situacions no tinguin una solució ràpida i urgent.

Els grups municipals, amb el regidor senyor Rafa Homet, presenta el següent 
suggeriment:
Ahir a Castellcir arribava una família de refugiats sirians directament des de Damasc, això 
ha estat possible per la col·laboració entre l’Ajuntament i la societat civil d’aquest municipi 
del moianès que han permès saltar-se el veto de l’estat, donat que aquest és un tema que 
desperta unanimitat en aquest ple, considerem i preguem que iniciïn contactes amb 
l’Ajuntament de Castellcir per reproduir la experiència tant aviat com sigui possible en el 
nostre municipi.

Pel Grup de Decidim Castellar, la regidora senyora Bet Tena, presenta el següent 
suggeriment:
Atès que la remodelació del llac de la plaça Catalunya no s’ha tractat en la comissió de 
patrimoni.
Atès que pel que sembla aquestes obres s’estan fent obviant el que diu la fitxa del catàleg 
de bens a protegir, en la fitxa del catàleg recentment aprovat diu que es protegeix 
l’ordenació de la plaça i els seus trets compositius més significatius, el llac i l’escultura de 
Joan Coderch, que representa una cua de balena capturada per tres vaixells imaginaris, 
som per tant elements significatius d’aquesta plaça.
En la mateixa fitxa es proposa reformar la làmina d’aigua per millorar-me el manteniment i 
la sostenibilitat de la mateixa, però no parla de l’eliminació d’aquesta.
Atès que el catàleg de bens a protegir és un document que es va aprovar en aquest ple 
municipal, suggerim que pel be del patrimoni urbà de Castellar,  l’equip de govern aturi les 
obres de remodelació de la plaça Catalunya fins que no es tramiti la modificació d’aquest 
element en el catàleg de bens a protegir.
A més a més volem fer les següents puntualitzacions al regidor senyor Pepe González arrel 
de les declaracions que ha fet sobre la nostra nota de premsa sobre aquest tema:
1.- nosaltres anem a les comissions que podem i a les que no podem ens informem . 
Sabem els temes que s’hi tracten, com es tracten, sabem el procediment, coneixem els 
elements catalogats del poble i els defensem, per tant potser aquí qui no està ben informat, 
no som nosaltres.
Sens ha dit que la comissió es va reunir tres cops, i no es veritat, sen ha reunit 2, a la 
segona vegada, sense proposta ni haver enviar documentació es va dir que es faria un 
canvi, la tècnica  es disculpa pel procediment, passa la documentació i al cap de dos dies 
surt publicat a l’Actual que comencen les obres. 
En els plànols la làmina d’aigua s’elimina. Ens agradaria saber si han parlat amb 
l’arquitecte, amb l’escultor, etc.
La resposta de la tècnica deixa en evidència les seves declaracions que no son certes, a 
més a més les modificacions del catàleg s’han d’aprovar per ple, no per junta de govern, 
per tant això també seria denunciable. 
Per tot això i perquè no torni a passar els demanem que parin aquestes obres, que ho 
passin per la comissió i si cal fer  alguna modificació es passi per ple.

Pel Grup de PDeCAT,  la regidora senyora Bea Garcia, presenta el següent suggeriment:
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Com que en la comissió de patrimoni no s’ha treballat la remodelació del llac de la plaça 
Catalunya, no s’ha tingut en compte la fitxa del catàleg de bens a protegir que indica que 
cal protegir la ordenació de la plaça i els seus trets compositius més  significatius, 
considerant que tant el llac com l’escultura d’en Joan Coderch son elements  significatius 
suggerim que pel be del patrimoni urbà de Castellar s’aturin les obres de remodelació de la 
plaça Catalunya fins que no es pugui treballar conjuntament  amb aquesta comissió aquest 
aspecte.
El Sr. Alcalde,  diu que si que s’ha parlat amb l’escultor, i l’escultor properament farà una 
visita a Castellar i quedarem  amb ell per mirar la integració de l’escultura dins d’aquesta 
modificació.
Intervé per Decidim Castellar la regidoria senyora Bet Tena tot replicant la intervenció del 
Sr. Alcalde, dient-li que amb l’escultor de l’obra hi deu haver parlat aquesta tarda mateix, 
però abans  de començar les obres no s’ha parlat amb l’escultor.
Torna a intervenir el Sr. Alcalde per dir que ha parlat amb el senyor Joan Coderch, al que 
felicitem des del plenari pel premi que ha rebut, i en el transcurs de la conversa ha 
comentat que últimament en les seves ultimes visites a Castellar ja havia vist que la bassa 
no estava en bones condicions i que per tant el que havíem de veure és la manera de 
poder-se  integrar i per tant properament farem una visita juntament amb el senyor 
Coderch per tal de poder parlar de la integració d’aquest element arquitectònic dins de la 
plaça i la reforma que es fa.
  

I no havent-hi cap cas més assumptes a tractar, essent les deu de la nit, s’aixeca la sessió 
de la qual s’estén la present Acta que signa com a fedatari d’aquests acords el Secretari 
amb el vistiplau del  Sr. Alcalde.
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